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1.  Åben spørgetid (2020-0883143)

Under dette punkt har tilhørerne mulighed for at komme med forslag og stille spørgsmål til
lokaludvalget. Der er afsat op til en halv time til spørgetiden. Når der ikke er flere spørgsmål,
begynder lokaludvalgets ordinære møde.

Beslutning
Intet.
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2.  Referat og godkendelse af dagsordenen (2020-0883151)

Indre By Lokaludvalg skal drøfte referatet af det seneste lokaludvalgsmøde og godkende
dagsordenen for det aktuelle lokaludvalgsmøde.

Indstilling

Formanden indstiller,

1. at Indre By Lokaludvalg drøfter referatet af lokaludvalgsmødet den 12. november 2020.

2. at Indre By Lokaludvalg godkender dagsordenen for det aktuelle møde.

Problemstilling

Lokaludvalget skal drøfte referatet af lokaludvalgsmødet den 12. november 2020. Endvidere skal
lokaludvalget godkende dagsordenen for det aktuelle møde.

Løsning

Referat

Referaterne drøftes. Eventuelle rettelser noteres.

Dagsorden

Dagsordenen godkendes, og inhabilitet i sagerne på dagsordenen bliver afklaret.

Økonomi

Intet.

Videre proces

Intet.

Beslutning
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1. Lokaludvalget havde ingen bemærkninger til referatet af lokaludvalgsmødet den 12. november
2020.

2. Kjeld A. Larsen bemærkede om punkt 6 på dagsordenen for det aktuelle møde "Status på
Metropolzonen", at han, Ingolf Ibus og Susan Brinck mener, at de har et andet og bredere
mandat vedr. workshoppen, der omtales i afsnittet "Problemstilling", nemlig at det handler om
den fremtidige trafik i og omkring Indre By.

Bent Lohmann oplyste vedr. punkt 16 på dagsordenen "Puljeansøgninger, december 2020" at
ansøgeren bag ansøgning nr. 8 har oplyst, at de søger støtte fra 2021-puljen, da
corona-situationen gør, at de ikke kan gennemføre arrangementet "Talis Talkshow" i 2020.

Lokaludvalget godkendte at behandle en tillægsdagsorden med punktet "Indkøb af støjmåler".

Med ovennævnte bemærkninger og tilføjelse godkendte lokaludvalget dagsordenen for det
aktuelle møde.

3. I fortsættelse af behandlingen af dagsordenens punkt 2 godkendte lokaludvalget indstillingerne
i følgende sager:

12. Borgermøde om nattelivet i Indre By.
13. Arbejdsgruppe vedr. udviklingen af Kulturhuset Indre By
15. Temaer for dialog med kultur- og fritidsborgmesteren
16. Puljeansøgninger, december 2020, nr. 1-4 og 6-12.
17. Status på lokaludvalgets 2020-pulje
18. Budget for lokaludvalgets 2021-pulje.

Bilag
1. Referat af lokaludvalgets møde den 12. november 2020 (ikke på papir)
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3.  Præsentation af Miljøkonsekvensrapporten for Lynetteholm (2020-0883286)

Indre By Lokaludvalg skal tage et oplæg fra By & Havn om Miljøkonsekvensrapporten for
Lynetteholm til efterretning.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg tager et oplæg fra By & Havn om Miljøkonsekvensrapporten for
Lynetteholm til efterretning.

2. at Indre By Lokaludvalg drøfter Miljøkonsekvensrapporten for Lynetteholm.

Problemstilling

Regeringen og Københavns Kommune indgik den 5. oktober 2018 en principaftale om at anlægge
Lynetteholm, der er en ny stor opfyldning på søterritoriet i Københavns Havn. 

Miljøkonsekvensrapporten for projektet er i offentlig høring i perioden 30. november 2020-25. januar
2021.

Løsning

By & Havn holder et mundtligt oplæg om Miljøkonsekvensrapporten i lokaludvalgsmødet den 10.
december 2020. Der afsættes 45 minutter til oplægget samt spørgsmål og svar.

Formanden foreslår, at lokaludvalget tager oplægget til efterretning. Formanden foreslår desuden, at
lokaludvalget drøfter Miljøkonsekvensrapporten og hvad lokaludvalgets høringssvar om rapporten
skal indeholde. 

Økonomi

Lokaludvalget har afsat 15.000 kr. af 2020-puljen til et borgermøde om Lynetteholm, som det holder
sammen med Christianshavns Lokaludvalg. Planen var, at borgermødet skulle holdes den 26.
november 2020, men det er siden blevet udsat til den 13. januar 2021. 

I en anden sag på dagsordenen for lokaludvalgsmødet den 10. december 2020 om lokaludvalgets
budget for 2021 foreslås det, at der afsættes 15.000 kr. til borgermødet af 2021-puljen.
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Videre proces

Lokaludvalget har borgermøde den 13. januar 2021 om Lynetteholm sammen med Christianshavns
Lokaludvalg. Borgermødet holdes digitalt på Teams. 

I lokaludvalgets møde den 14. januar 2021 skal lokaludvalget beslutte sit høringssvar
om Miljøkonsekvensrapporten for Lynetteholm.

Bilag

0. Miljøkonsekvensrapport og bilag ses her:

Miljøkonsekvensrapporten for etablering af Lynetteholm

 

Beslutning

1. Lokaludvalget tog et oplæg fra By & Havn om Miljøkonsekvensrapporten for Lynetteholm til
efterretning. Se power point-præsentationen i bilaget.

2. Lokaludvalget drøftede Miljøkonsekvensrapporten for Lynetteholm. Der var følgende
bemærkninger i drøftelsen:

• Er der taget højde for, hvordan rystelser fra etablering af Lynetteholm påvirker bygninger og
museer i Indre By?

• Er der taget højde for, at den forventede vandstandsstigning kan blive højere end
forudsat?

• Man bør undersøge, om grusgrave fx. ved Roskilde kan tage i mod overskudsjorden fra
byggerier i København.

• Der bør være fastsættes bestemmelser, som sikrer, at lastbilerne, der skal betjene
Lynetteholm, forurener mindst muligt.

• Jorden kan transporteres til Lynetteholm med el-drevne pramme.
• Der bør stilles krav om, at lastbilerne, der skal betjene Lynetteholm i anlægsperioden,

benytter bestemte ruter.
• Man kan starte udgravningen af metrotunnellen i området, hvor Lynetteholm skal være, så

jorden kan transporteres gennem tunnelen.
• Det er formodentlig et ulovligt projekt set i lyset af EU-lovgivningen. Det er ikke tilladt at

opsplitte et sammenhængende projekt i dets enkelte bestanddele og iværksætte
VVM-høring og dernæst anlægslov for en første bestanddel og dernæst for de næste
bestanddele.

• Salg skal udgøre grundlag for boligbyggeri til en pris, som ikke er betalelig for en befolkning
med en gennemsnitsindkomst.

• Der er tale om en oppe fra og ned-beslutning. Der er ikke tale om en demokratisk proces.
Befolkningen har aldrig fået lejlighed til at drøfte Lynetteholm-projektet med østlig ringvej.

Side 6



•  Forstadskommunerne er ikke blevet inddraget, men de er utilfredse med
Lynetteholm-projektet. De har lagt store arealer ud til byudvikling i forbindelse med den
kommende letbane i Ring 3. 

• VVM-høringen nævner ikke målsætningen i "Klimaplan 2025" om CO2-neutralitet i
København i 2025. Gennemførelse af Lynetteholm-projektet vil i følge VVM-rapporten føre til
et samlet udslip på 350.000 tons CO2. Det betegnes som en moderat påvirkning.

• VVM-høringen nævner ikke målsætningen i "Kommuneplan 2019" om transportformernes
sammensætning med maksimalt 25 % fra bilture.

• Nettotilvandringen til København er negativ på andet år og 35.000 københavnere har ytret
ønske om at flytte fra kommunen.

• Der foreligger en plan for kystsikring af København fra 2017, som rummer langt billigere
løsninger end ved at foretage kystsikring via opbygningen af en helt ny ø.

• Københavns Kommune må som den eneste på Sjælland have vækst i boliger og
arbejdspladser, hvis ikke Lynetteholm-projektet med østlig ringvej skal udvikle sig til et
fejlslagent projekt.

• Lynetteholm-projektet med østlig ringvej bygger på en voldsom vækst i biltrafikken mod
København og udbygning af en række motorvejsprojekter mod kommunen med
udgangspunkt i en infrastrukturplan, som de nuværende regering indtil videre har sat i bero.

• Alle informationer i VVM-rapporten om vækst i biltrafik, herunder lastbiltrafik, samt
miljøpåvirkninger fra trafikken tager udgangspunkt i den forventede trafikmængde i 2035.
Man burde sammenligne med de aktuelle trafiktal. 

• Der mangler trafiktal for den tunge trafik gennem Indre By og Christianshavn; dels de
aktuelle trafiktal og dels 
for den forventede trafik frem til 2035 og til 2050.

3. Lokaludvalget bad formanden spørge Christianshavns Lokaludvalg om, hvorvidt de to lokaludvalg
sammen skal gennemføre en borgerpanelundersøgelse om Lynetteholm.

Bilag
1. Lynetteholm Miljøkonsekvensrapport: Ikke-teknisk resumé
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4.  Forslag om at lokaludvalget er vært for en miljøkonference for lokaludvalg (2020-0885465)

Indre By Lokaludvalg skal drøfte og beslutte, om det skal være vært for en miljøkonference for
lokaludvalg.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg drøfter, om det skal være vært for en miljøkonference for lokaludvalg.

2. at Indre By Lokaludvalg beslutter, om det skal være vært for en miljøkonference for lokaludvalg.

I givet fald:

3. at Indre By Lokaludvalg udpeger Gunna Starck og Susan Brinck til at planlægge og
gennemføre konferencen sammen med sekretariatet og Miljøpunkt Indre By & Christianshavn

4. at Indre By Lokaludvalg afsætter en ramme af 2021-puljen på 100.000 kr. til konferencen.

Problemstilling

Medlemsforslag fra Susan Brinck:

"Indstilling: 
At Indre By Lokaludvalg er vært ved en halvdags miljøkonference for alle lokaludvalg og Miljøpunkter
i Københavns Kommune.

Baggrund: 
Den 20. november 2020 var Valby Lokaludvalg vært ved en vellykket halvdags miljøkonference som
afholdtes i Arbejdermuseet.

Der leveres ikke et egentligt referat af konferencen her, idet der kommer et officielt referat som også
vil tilgå Indre By Lokaludvalg.

Blot skal det nævnes, at det blev foreslået at sådanne konferencer afholdtes et par gange årligt og af
forskellige lokaludvalg og på forskellige steder i byen. Alle tilstedeværende tilsluttede sig dette
forslag.

Det foreslås i forlængelse heraf at Indre By Lokaludvalg tilbyder at være vært ved den næste
konference ca. maj-juni 2021 og at konferencen gennemføres et sted i Nyboderkvarteret.
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Tovholdere: 
Gunna Starck og Susan Brinck tilbyder at være tovholdere på konferencen.

Økonomi: 
Omkostninger ved en konference vil være:
• leje af lokale
• traktement
• eventuelt honorar til oplægsholdere.

Lokaludvalget kan fastsætte et maksimumbeløb på fx 100.000 kr."

 

I bilaget ses referat af miljøkonferencen den 20. november 2020 samt de præsentationer, der blev
vist.

Løsning

Formanden foreslår, at lokaludvalget drøfter og beslutter, om det skal være vært for en halvdags
miljøkonference i maj-juni 2021 for alle lokaludvalg og Miljøpunkter i Københavns Kommune. I
drøftelsen kan lokaludvalget bl.a. komme omkring følgende forhold:

• Formål med konferencen
• Tema for konferencen
• Oplægsholdere
• Ressourcerne i lokaludvalget til at håndtere konferencen
• Ressourcerne i sekretariatet og Miljøpunkt Indre By & Christianshavn til at håndtere

konferencen.

Økonomi

Det foreslås, at lokaludvalget afsætter en ramme af 2021-puljen på 100.000 kr. til miljøkonferencen
for lokaludvalg. 

Der er intet til hinder for, at lokaludvalgets pulje finansierer konferencen, hvis offentligheden inviteres
til at deltage.

Videre proces

Afhænger af drøftelsen.

Beslutning

1. Lokaludvalget besluttede at være vært for en miljøkonference for lokaludvalg.
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2. Lokaludvalget bad formanden om en indstilling til lokaludvalgets møde den 14. januar 2021 om
rammerne for konferencen, herunder om økonomien.

Bilag
1. Referat af miljøkonferencen for lokaludvalg 20. november 2020: ”Hvordan engagerer vi
Københavnerne i 2025 målene”
2. Præsentation fra RAMBØLL: Hvor klimaparate er københavnere? (ikke på papir)
3. Præsentation fra Teknik- og Miljøforvaltningen: Roadmap 2021-2025 (ikke på papir)
4. Præsentationer fra lokaludvalgene og Miljøpunkterne (ikke på papir)
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5.  Høringssvar om forslag til ændrede retningslinjer for altaner (2020-0842417)

Indre By Lokaludvalg skal godkende et høringssvar om forslag til ændrede retningslinjer for altaner.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg godkender høringssvaret til Teknik- og Miljøforvaltningen om forslag til
ændrede retningslinjer for altaner, der fremgår af løsningsafsnittet.

Problemstilling

Teknik- og Miljøudvalget drøftede den 18. maj 2020, om de gældende retningslinjer for altaner fra
2017 er tilstrækkelige i forhold til at varetage Københavns arkitektoniske kulturarv og kvaliteter som
byliv, gårdmiljøer og dagslys. På baggrund af drøftelsen har Teknik- og Miljøforvaltningen udarbejdet
et forslag til revision af retningslinjerne.

Borgerrepræsentationen besluttede den 8. oktober 2020 at sende forslaget til nye retningslinjer i
interessenthøring blandt interesseorganisationer, lokaludvalg og repræsentanter for altanfirmaer.

Der er svarfrist den 16. december 2020.

 

Opsummering af notatet "Forslag for ændrede retningslinjer for altaner"

1. Generelt forbud mod altaner på bygninger fra før 1856

På bygninger bygget før 1856 tillades ikke etablering af nye altaner, hverken mod gaden eller gården.

Etageboliger bygget før 1856 ligger primært i Indre By og på Christianshavn med enkelte bygninger
på Indre Vesterbro og Nørrebro. I kommunen er der ca. 4.000 lejligheder i 550 etagebygninger i 4-7
etager fra før 1856, heraf er ca 1.800 i fredede bygninger og en del vil være beskyttet af lokalplaner. 

Forventet effekt:

• De ældste gade og gårdrum bevares i deres oprindelige udtryk.
• Ca. 1.000 - 2.000 lejligheder vil ikke kunne etablere altaner hverken mod gården eller gaden.

2. Altaner mod gaden
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• Af hensyn til bygningskulturarven, anbefaler forvaltningen, at retningslinjerne
ændres så der tillades færre og mindre altaner mod gaden, og at der
stilles større krav til altaners placering og udformning.

• Af hensyn til gadebilledet anbefaler forvaltningen generelt, at man reducerer dybden af
alle altaner mod gaden.

• Der skal ikke tillades huller i altanrankerne. Det betyder, at alle i en ejendom skal sige ja til
altanprojekt, for at det kan realiseres. På gadefacader fra efter 1930 kan der tillades et enkelt
hul i hver ranke af altaner.

• Større krav til altaners placering og udformning.

 

Forventet effekt af forvaltningens forslag til retningslinjer for altaner mod gaden:

• De foreslåede ændringer til retningslinjerne vil sikre et markant større hensyn
til bygningskulturarven.

• Mange lejligheder vil fortsat have mulighed for at etablere altaner mod gaden.
• Forvaltningen vurderer, at de foreslåede retningslinjer vil betyde en markant

reduktion i antallet .af nye altaner mod gaden særligt på ældre bygninger
fra før 1920 (Ca. 85.000 lejligheder ud af 210.000).

• Større krav til udformning kan være fordyrende.
• Større krav om symmetri stiller større krav til enighed i foreningerne, og

når færre lejligheder kan få altan, kan det blive sværere at få flertal for et altanprojekt
i en ejendomsforening.

• Den samlede effekt afhænger af, hvorvidt der tilvejebringes yderligere
hjemmel.

2.1. Forbud mod altaner mod gaden på bevaringsværdige bygninger med SAVE-værdi 1-3

Forvaltningen anbefaler, at bygninger med en SAVE-værdi på 1-3 friholdes for altaner mod gaden for
at sikre gadefacaderne på de bygninger, der er vurderet at være arkitektonisk værdifulde, uanset
hvornår de er bygget, og om de har mange eller få dekorationer.

Forventet effekt af retningslinjer 2.1.

• Gadefacader på bygninger, der er vurderet til at have en høj bevaringsværdighed,
bevares i deres oprindelige udtryk uden altaner uanset hvornår de er bygget, og uanset om de
har mange eller få dekorationer. 

• Ca. 10 - 30.000 lejligheder vil ikke længere kunne etablere altaner mod gaden.
(Ca 50.000 lejligheder, dvs. 25% af alle lejligheder i byen, ligger i bygninger der har en
SAVE-værdi på 1-3, men en del af disse lejligheder vil ikke kunne lave altaner mod gaden pga.
andre retningslinjer eller eksisterende planmæssige forhold.)

2.2. Forbud mod altaner mod gaden på bygninger med mange dekorationer
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På facader med mange dekorationer tillades ikke nye altaner. Det er en konkret vurdering hvorvidt en
facade har mange dekorationer. Facader med mere end 2 vandrette gesimser og facader, hvor
hovedparten af vinduesåbningerne er omgivet af dekorative elementer, vil ofte blive betegnet som
facader med mange dekorationer.

Effekt af retningslinje 2.2.

• En meget stor andel af de bygninger der opfattes som værdifulde i gadebilledet
vil blive sikret imod arkitektoniske forringelser ved opsætning af altaner. 

• Der vil være en del overlap mellem bygninger i smalle gader, bygninger med mange
dekorationer og bygninger med høj SAVE-værdi, hvilket gør det sværerere at estimere præcist,
hvor mange lejligheder der påvirkes af denne retningslinje, men det vil skønsmæssigt dreje sig
om ca. 4 - 12.000 lejligheder i bygninger opført mellem 1856 og 1920, der ikke længere
vil kunne etablere altaner mod gaden. (Der er bygget ca. 80.000 lejligheder mellem 1856 og
1920, hvilket svarer til 40% af alle lejligheder i byen).

2.3. Forbud mod altaner på ældre bygninger i de smalleste gader

I gader smallere end 14 m tillades altaner ikke på bygninger fra før 1920.

En del gader i Indre By, Christianshavn og de indre dele af brokvartererne er smallere end 14 m. De
fleste nye gader efter 1889 er bredere end 14 m.

Effekt af retningslinje 2.3

• Oplevelsen af gaderummet og ældre facader i de smalleste gader bevares.
• Der vil være en del overlap mellem bygninger i smalle gader, bygningermed mange

dekorationer og bygninger med høj SAVE-værdi, hvilket gørdet sværere at estimere præcist,
hvor mange lejligheder, der påvirkes afdenne retningslinje, men det vil skønsmæssigt dreje sig
om ca. 4 - 12.000lejligheder i bygninger opført mellem 1856 og 1920, der ikke længere vilkunne
etablere altaner mod gaden. (Der er bygget ca. 80.000 lejligheder mellem 1856 og 1920, hvilket
svarer til 40% af alle lejligheder i byen).

2.3.1. Alternativ supplerende retningslinje - Ingen altaner mod gaden på bygninger fra før 1920

På bygninger bygget før 1920 tillades ikke etablering af nye altaner mod gaden.

Hvis der ønskes et større hensyn til gadefacaderne på de ældre bygninger, end det hensyn
retningslinje 2.1, 2.2 og 2.3 sikrer, kan det besluttes at supplere disse retningslinjer med et forbud
mod altaner mod gaden på bygninger fra før 1920.

Forventet effekt af alternativ retningslinje 2.3.1.

• Gadefacader på bygninger der er bygget før altaner blev almindelige, bevares i deres
oprindelige udtryk uden altaner. 

• Størstedelen af brokvartererne og Indre By vil blive friholdt fra nye altaner mod gaden. 
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• Ca. 40% af alle lejligheder i byen er fra før 1920 og vil ikke længere have mulighed for at
etablere altaner mod gaden. 

• Mange hjørnelejligheder kan ikke få altan, hvis de ikke kan etablere altan mod gaden.

2.4. Placering og udformning af altaner mod gaden på facader med færre dekorationer

Forvaltningen anbefaler,

• at der tillades altaner mod gaden på både nyere og ældre bygninger, der har enkle eller færre
dekorationer. 

• at dybden på altaner mod gaden reduceres til maksimalt 90 cm af hensyn til oplevelsen af
gaderummet og gadefacadernes arkitektur. Altaner der er dybere end 90 cm vil ofte opleves
dominerende.

Forventet effekt af de foreslåede retningslinjer under 2.4:

Forvaltningen vurderer, at der på facader med enkle eller færre dekorationer ofte kan etableres
altaner, på en måde der ikke væsentligt forringer bygningens originale arkitektoniske kvaliteter, også
på ældre bygninger.

Altaner på facader med dekorationer skal udformes, dimensioneres og placeres under hensyntagen
til facadens udformning. Det betyder, at ikke alle etager og ikke alle lejligheder kan få altaner.

3. Altaner mod gården

Forvaltningen anbefaler, på baggrund af Teknik- og Miljøudvalgets ønske om et større hensyn til
dagslys, friarealer og arkitektonisk kulturarv, at retningslinjerne ændres, så der stilles større krav til
placering, udformning og størrelse på altaner mod gården.

Indbliksskærme tager lys og udsyn og kan ofte virke som et visuelt dominerende
facadeelement. Derfor anbefaler forvaltningen at forbyde fastmonterede
indbliksskærme af mat glas eller lignende.

Forventet effekt af forvaltningens forslag til retningslinjer for altaner mod gården:

• De foreslåede ændringer til retningslinjer for altaner mod gården vil sikre et markant større
hensyn til bygningskulturarven, fælles friarealer og dagslys. 

• Krav om mindre altaner og forbud mod indbliksskærme vil betyde at en del små lejligheder i
bygninger med trappetårne mod gaden, ikke længere vil kunne etablere altaner mod gården. 

• Altaner vil blive mindre og dermed også mindre brugbare. 
• Krav om mindre altaner vil formentlig betyde, at færre vil ansøge om at etablere altaner selvom

det er muligt.

3.1. Størrelse af altaner mod gården

Forvaltningen anbefaler, at den nuværende praksis med at anvende standardstørrelser
fastholdes, men at størrelserne på altanerne gøres mindre, så der tages et større hensyn til dagslys.
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Forventet effekt af forvaltningens forslag til størrelser af altaner mod gården

• Mindre dybe altaner vil generelt betyde, at den potentielle dagslysforringelse mod gården
mindskes med 10-20 % i forhold til de nuværende retningslinjer.

• Kortere altaner, der dækker færre vinduer, vil betyde at den potentielle dagslysforringelse mod
gården vil mindskes med 50% i de små lejligheder.

3.1.1. Altandybde mod gården
Forvaltningen anbefaler, at altaner mod gården gøres 20 cm mindre dybe i forhold til de nuværende
retningslinjer.

Forventet effekt:

• Dagslysforringelse for underboen vil blive reduceret med 10-20 procentpoint. 
• Altaner mod gården vil blive mindre dybde og dermed også mindre anvendelige.

3.1.2. Altanlængde mod gården

Forventet effekt:

• I små og mellemstore lejligheder vil den potentielle dagslysforringelse fra en altan ovenover
blive mindsket med op til 50%.

• Halvdelen af vinduerne i en lejlighed mod gården vil blive friholdt for væsentlige
dagslysforringelser. 

• Færre lejligheder vil få lange altaner over flere vinduer med et stort anvendeligt
opholdsareal. 

• Små lejligheder i bygninger med udvendige trappetårne (15 – 30.000 lejligheder) mod gården
vil få sværere, ved at etablere opholdsaltaner og i nogle situationer, vil det ikke kunne lade sig
gøre.

3.2. Placering og udformning af altaner mod gården

Forvaltningen anbefaler at altaner mod gården udformes, dimensioneres og placeres under
hensyntagen til brugen og den samlede oplevelse af rummet. 

Forventet effekt af de foreslåede retningslinjer under 3.2:

Det betyder, at ikke alle lejligheder kan få altaner, og der vil blive stillet visse krav til udformning og
systematik i opsætningen.

4. Altaner i stueetagen

Forvaltningen anbefaler, at forbyde opholdsaltaner i stueetagen (og i nogle tilfælde på 1. sal) der er
tættere på terræn end 2,8 m.

Effekt af retningslinje 4. Altaner i stueetagen
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• Opholdsarealer på terræn vil ikke blive påvirket negativt af lave altaner. 
• Trapper til terræn i en gård kan fungere som en levende semiprivat kantzone, der giver mere liv

til gården og fungerer som privatlivs buffer til stuelejligheden. 
• Trapper til terræn mod gaden kan aktivere mindre brugte eksisterende friarealer og dermed

give mere byliv og tryghed. 
• Skønsmæssigt 30 – 35.000 stuelejligheder vil ikke kunne etablere en opholdsaltan. 
• Skønsmæssigt 15 – 25.000 stuelejligheder vil ikke kunne etablere en trappe til terræn pga. de

fysiske forhold.
• Skønsmæssigt 5 – 10.000 1. sals lejligheder har under 2,8 m til terræn og vil ikke kunne

etablere en opholdsaltan. 
• Trapper til terræn kan opleves som en uhensigtsmæssig privatisering af fællesarealer.

5. Altaner i tagetagen

Forvaltningen anbefaler at altaner uden udkragning i tagetagen tillades både mod gaden og gården.

Forventet effekt af de foreslåede retningslinjer under 5:

En altan i tagetagen, der ikke bryder tagkanten og er etableret uden udkragning,
opleves oftest harmonisk selv på ældre gadefacader med mange dekorationer.

6. Supplerende altaner

På facader, hvor der er opsat altaner med hul i rankerne, anbefaler forvaltningen
at tillade udfyldning af hullerne, både mod gaden og mod gården.

Forventet effekt af retningslinjerne under 6:

Hvis der ikke tillades supplerende altaner på facader med eksisterende altaner,
med huller i rankerne, vil et eventuelt uharmonisk tilfældigt mønster
være fastlåst og lejligheder uden altaner vil ikke kunne få altaner mod
gaden.

 

Løsning

Byudviklingsgruppens drøftelse

Byudviklingsgruppen drøftede sagen i sit møde den 29. oktober 2020. Fra referatet af mødet:

"Jep Loft: 
Generel glæde over de nye retningslinjer, der, dersom de bliver vedtaget, vil indebære en betydelig
indskrækning i retten til at etablere altaner samt udgøre en værdifuld beskyttelse af
kulturarven. Retningslinjerne opererer med ejendomme i forskellige tidsperioder:
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• Før 1856: Disse får mere end almindelig vanskeligt ved at få tilladelse
• Fra 1856-1920: Betydelig indskrænkning i mulighed for tilladelse navnlig mod gadeside
• Fra 1920-1950: Man forventer en reduktion på 10% til gårdside og 20% til gadeside
• 1950 og frem: Mindre ændringer fx smallere altaner (maksimalt 60 cm) mod gadeside
• Man skal etablere fyldte rankeri
• Forslag til høringssvar: Udtrykke glæde over forslag til retningslinjer og værdsætte at

kommunen vil beskytte kulturarven.

Anton Skovle:

Retningslinjerne er glædelige, fordi mange altaner skæmmer smukke ejendomme, og en del altaner
er så store at de indbyder til adfærd der støjer.

Sarah Toftkær:
Meget enig – dog med forbehold.

Susan Brinck:
Man skal indtænke hvilken kvalitativ gevinst en altan er for en lejlighed. Det må kunne lade sig gøre
at åbne for altaner på en måde som respekterer eksisterende arkitektur: vandrette bånd, friser, søjler,
pilastre m.m.

Ingolf Ibus:
Man må indtænke at altaner er en måde at skabe lys og luft i en ellers mørk lejlighed."

Skriftlige bemærkninger fra Gunna Starck

Forud for mødet i lokaludvalget den 12. november 2020 sendte lokaludvalgsmedlem Gunna Starck
bemærkninger om sagen til sekretariatet og formanden:

"Fantastisk, at de tager fat i det. Håber, at de ikke ryster på hånden.

Visuelt kan det blive et stort fremskridt, da mange altaner er aldeles ufølsomt anbragt og er af
tarvelig, billigste standard.

Socialt kan en begrænsning kalde på flere gårde, hvor man kan opholde sig. Børn har ikke megen
glæde af altaner, men kan måske få sværere ved at hive de voksne ud i samfundet. Altaner gør, at
folk trækker sig tilbage til den halvprivate sfære, hvilket understreges af, at man omtaler
iindbliksgenerne ved skærmene.

Planmæssigt er altaner en faktuel udvidelse af bebyggelses%'en (ligesom tagterrasser og
overdækkede gårde). nogle får måske mere lys af en altan, men det er på bekostning af nogle
andres adgang til lys.

Næste skridt kan vi håbe kunne være

- blændede vinduer (ofte brugt til reklamer)
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- nye vinduespartier helt løsrevet fra husets arkitektur 

- enorme reklamer, der får huset til at "tippe""

 

Lokaludvalgets drøftelse i mødet den 12. november 2020

Lokaludvalget drøftede kort forslaget til ændrede retningslinjer for altaner i mødet den 12. november
2020. Lokaludvalget tog til efterretning, at lokaludvalgsmedlem Steen Juhl Olesen ønsker en
bemærkning med i udkastet til høringssvar vedr. ændrede  retningslinjer for altaner, om at forskellen
mellem  altaner og tagterrasser er blevet udvisket og at man i retningslinjerne derfor også bør tage
stilling til  tagterrasser.

Henvendelse

Seks borgere skrev den 24. november 2020 til lokaludvalget:

"Vi skal som borgergruppe opfordre til, at der nu vedtages nye og strammere retningslinjer for
altaner. Vi har på egen krop erfaret, hvordan de senere års liberalisering af retningslinjerne skaber
stridigheder i boligforeningerne og føder sag på sag ind i retssystemet, fordi hensynet til dagslys,
indbliksgener, vedligeholdelsesudgifter mm. er blevet overladt til foreningerne og altanfirmaerne.
Resultatet er, at de projekter, som er nogles drøm, ender med at blive andres mareridt.

Vi vil gerne slå fast, at stramning af retningslinjerne for altaner mod gård er lige så vigtig som mod
gade. Gårdene er borgernes frirum, og der er mange steder investeret i at gøre dem til fælles, grønne
områder. Men konsekvenserne af mange altanprojekter mod gård er, at bygningsreglementets
bestemmelser om dagslys ikke overholdes, og at der etableres væsentlige indbliksgener. Mange
gårde er så små, at altanerne kommer til at dominere gårdlivet.

Vi kan som borgere og by ikke være tjent med, at hensynet til kulturarven tilsidesættes, og at der fra
politisk side gives dispensationer fra Bygningsreglementet, som forbedrer nogle boliger på
bekostning af andre, som tværtimod bliver påført forringelser. Vores erfaring er, at foreningerne ikke
formår at løfte den demokratiske opgave det er at blive enige om forsvarlige projekter, fordi beboerne
får så forskelligt udbytte af altaner afhængigt af, hvor i ejendommen man bor.

Vores opfordring er derfor, at retningslinjerne strammes mod både gård og gade."

Borgerpanelundersøgelse

I mødet den 12. november 2020 besluttede lokaludvalget at gennemføre en
borgerpanelundersøgelse om forslaget om ændrede retningslinjer for altaner. Undersøgelsen er
gennemført i perioden 2.-6. december 2020. Resultaterne af undersøgelsen eftersendes til
lokaludvalget.
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Forslag til høringssvar

"Indre By Lokaludvalg støtter hensigterne med forslaget til ændrede retningslinjer for altaner og
herunder især forslaget om, at altaner skal være mindre. 

Beskyttelse af kulturarv og arkitektur er vigtig, men vi ser gerne, at der bliver mulighed for
undtagelser fra de foreslåede retningslinjer, der skal beskytte arkitekturen. Arkitekturen skal vejes op
imod den kvalitative gevinst, som en altan er for beboerne i en lejlighed, idet altanen bl.a. kan skabe
lys og luft i en ellers mørk lejlighed. Det må kunne lade sig gøre at etablere altaner på en måde, som
respekterer eksisterende arkitektur.

Lokaludvalget støtter de foreslåede retningslinjer for altaner i stueetagen og på 1. sal, fordi
eksisterende gårdmiljø skal respekteres og fordi dagslys i de lavestliggende lejligheder skal sikres. 

Forslaget til ændrede retninglinjer bør forholde sig til tagterrasser. En del altaner er så store, at de i
realiteten er terrasser. De øverstliggende altaner kan sammenlignes med tagterrasser.

Forslaget til ændrede retningslinjer forholder sig til indbliksgener. Forslaget bør også forholde sig til
støjgener, som anvendelsen af altaner og tagterrasser kan give omkringboende. Erfaringen i Indre By
er, at altaner og tagterrasser indbyder til støjende adfærd.

Vi har vedlagt resultaterne af lokaludvalgets borgerpanelundersøgelse vedr. de foreslåede
retningslinjer for altaner. Vi beder om, at resultaterne tages i betragtning i den videre behandling af
forslaget.

Med venlig hilsen

Bent Lohmann,
formand"

Økonomi

Intet.

Videre proces

Når lokaludvalget har godkendt høringssvaret, sender sekretariatet det til Teknik- og
Miljøforvaltningen.

Beslutning
Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Bent Lohmann om, at 1. sætning i 2. afsnit i det
foreslåede høringssvar ændres til: "Beskyttelse af kulturarv og arkitektur er vigtig, og i fald der bliver
mulighed for dispensationer, skal disse forelægges Teknik- og Miljøudvalget og det berørte
lokaludvalg."
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Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Ingolf Ibus om, at følgende skrives ind i høringssvaret:
"Forslaget bør forholde sig til franske altaner. Her kan opnås fordele med mere lys og luft, og
samtidigt minimeres gener med dagslysforringelser hos andre og indsigtsproblemer."

Lokaludvalget godkendte høringssvaret til Teknik- og Miljøforvaltningen om forslag til ændrede
retningslinjer for altaner, der fremgår af løsningsafsnittet, med de tiltrådte ændringsforslag.

Bilag
1. Forslag til ændrede retningslinjer for altaner
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INDRE BY LOKALUDVALG

6.  Status på Metropolzonen (2020-0887207)

Indre By Lokaludvalg skal drøfte Metropolzonen, herunder Teknik- og Miljøudvalgets beslutninger om
Vesterbro Passage som bypark og om at Hammerichsgade ikke kan lukkes helt i forbindelse med et
projekt for Vesterport Banegrav.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg drøfter Metropolzonen, herunder
1.  Teknik- og Miljøudvalgets beslutning den 30. november 2020 om, at Vesterbro Passage

kan lukkes for bus-, lastbil- og biltrafik mellem Bernstorffsgade og H.C. Andersens
Boulevard i forbindelse med et projekt for en bypark i Vesterbro Passage ved Tivoli under
forudsætning af, at bustrafikken kan omlægges. Beslutningen skal træffes endeligt af
Borgerrepræsentationen.

2. Teknik- og Miljøudvalgets beslutning den 30. november 2020 om, at Hammerichsgade
ikke kan lukkes helt i forbindelse med et projekt for Vesterport Banegrav, og at
konsekvenser ved at indsnævre Hammerichsgade belyses. Beslutningen skal træffes
endeligt af Borgerrepræsentationen.

2. at Indre By Lokaludvalg bemyndiger formanden til at skrive til Økonomiudvalget og Teknik- og
Miljøudvalget om udviklingen i Metropolzonen på baggrund af de bemærkninger, lokaludvalget
måtte have til sagen i mødet den 10. december 2020.

Problemstilling

I mødet den 8. oktober 2020 udpegede lokaludvalget Susan Brinck, Kjeld A. Larsen og Ingolf Ibus til at
udarbejde et oplæg til en offentlig workshop om udviklingen i Metropolzonen. Tanken var, at der på
workshoppen skulle ses på udviklingen i området for så vidt angår

• udviklingen indenfor restaurations- og nattelivet
• hoteludviklingen
• trafik
• aktuelle bygge- og parkprojekter,

idet Metropolzonen rummer beboelse.

 

I mødet den 12. november 2020 orienterede formanden om status på forsøget på at bevare Palads
Teatret.
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Teknik- og Miljøforvaltningen og Økonomiforvaltningen blev i 2015 præsenteret for projektet Vesterport
Banegrav. Tivoli A/S har i 2019 præsenteret et forslag med en bypark i Vesterbro Passage.
Projektforslagene resulterede i en politisk bestilling i Budget 2020 af en analyse til at belyse de trafikale
effekter ved disse projekter. Projekterne foreslår lukning af henholdsvis Hammerichsgade og Vesterbro
Passage (Vesterbrogade) ved Tivoli. 
I sit møde den 30. november 2020 traf Teknik- og Miljøudvalget de to beslutninger, der er nævnt i
indstillingsafsnittet ovenfor. Se indstilling og bilag samt Teknik- og miljøudvalgets beslutninger samt
partiernes protokolbemærkninger i bilaget.

Løsning

Formanden foreslår, at lokaludvalget drøfter Metropolzonen, herunder

1. Teknik- og Miljøudvalgets beslutning den 30. november 2020 om, at Vesterbro Passage kan
lukkes for bus-, lastbil- og biltrafik mellem Bernstorffsgade og H.C. Andersens Boulevard i
forbindelse med et projekt for en bypark i Vesterbro Passage ved Tivoli under forudsætning af,
at bustrafikken kan omlægges. Beslutningen skal træffes endeligt af Borgerrepræsentationen.

2. Teknik- og Miljøudvalgets beslutning den 30. november 2020 om, at Hammerichsgade ikke kan
lukkes helt i forbindelse med et projekt for Vesterport Banegrav, og at konsekvenser ved at
indsnævre Hammerichsgade belyses. Beslutningen skal træffes endeligt af
Borgerrepræsentationen.

Desuden foreslår formanden, at lokaludvalget bemyndiger ham til at skrive til Økonomiudvalget og
Teknik- og Miljøudvalget om udviklingen i Metropolzonen på baggrund af de bemærkninger,
lokaludvalget måtte have til sagen i mødet den 10. december 2020.

Økonomi

Intet.

Videre proces

Afhænger af drøftelsen.

Beslutning

1. Lokaludvalget drøftede Metropolzonen. Der var følgende bemærkninger i drøftelsen:
• Workshoppen om Metropolzonen skal handle om trafik.
• Man kan inddrage Ungerådet i en workshop om trafikudviklingen.
• Trafik kan være et tema for miljøkonferencen, der omtales i dagsordenens punkt 4.
• Det er svært at se, hvordan en busomlægning, som nævnes i forbindelse med forslaget

om en bypark foran Tivoli på Vesterbrogade, skal kunne lade sig gøre.
• Der er forskellige trafikinteresser. Der er den nødvendige trafik og komforttrafikken.
• Der er firmaer i området, hvor byparken ønskes, som skal betjenes.
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• Der mangler en samlet plan for hele området mellem Hovedbanegården og Nørre
Kvarter.

• Busserne, der nu har stoppested på Rådhuspladsen, kan i stedet få stoppested ved
Hovedbanegården.

• Området mellem Vesterbrogade og Vandværksgrunden kan udvikles til en samlet plads,
men det forudsætter, at der ikke kører busser i Jernbanegade.

• Træerne ved Palads Teatret bør fældes, da pladsen er mørk.
• Der er behov for en workshop om Metropolzonen.
• Man skal spørge om, hvad en bypark på Vesterbrogade foran Tivoli giver.
• Byparken kunne med fordel placeres et andet sted, fx på Åboulevarden, der trænger til

forgrønning.
• Når man taler om trafik, må man også tale om parkering, herunder om, hvorvidt der er

behov for et P-anlæg under Dantes Plads. Der skal ikke være pendlerparkering i Indre By.
• Fremfor en bypark på Vesterbrogade foran Tivoli bør kommunen indrette Vesterbrogade

som en flot boulevard som optakt til Rådhuspladsen.
• 64 busser i timen, der skal placeres et andet sted, giver trafikale problemer.
• Busserne skal ikke køre ad Jernbanegade. Det er blevet en vigtig gade for cyklisterne,

efter at der er anlagt en cykelsti fra Jernbanegade over Rådhuspladsen til Vester
Voldgade.

• Beboerne i Vester Søgade frygter, at der vil komme mere trafik i Vester Søgade, hvis
Vesterbrogade lukkes foran Tivoli.

• Vesterbrogade foran Tivoli bør vær en sivegade med en max. hastighed på 30 km/t.
• Det er planen at overdække banegraven foran Vesterport st. med et 100 meter højt

hus. 
• Der er ikke behov for flere hoteller eller lejligheder i området uden bopælspligt. Det findes

i forvejen.
• Der mangler politiske visioner. Politikerne burde styre udviklingen, men man oplever, at

det er investorer, som styrer udviklingen.
• Indstillingen til Teknik- og Miljøudvalget og Borgerrepræsentationen må forstås sådan, at

da Hammerichsgade ikke kan lukkes for trafik, er planen om et højhus på banegraven
foran Vesterport st. ikke mulig. 

• Det er positivt, at man vil gøre noget ved byrummet foran Tivoli, hvor der er et mix af
arkitektur.  Byrummet skal bearbejdes.

• Der er behov for borgerdialog om byrummet foran Tivoli, hvor borgerne og de lokale
erhverv får mulighed for at udtale sig om ideen om en bypark på Vesterbrogade foran
Tivoli og om, hvordan byrummet skal være.

• Lokaludvalget kan arbejde for at få en bypark med boldbane ovenpå banegraven foran
Vesterport st.

• Der skal ikke være en bypark foran Tivoli. I stedet bør man arbejde for at få en grøn
midterrabat i H.C. Andersens Boulevard.

• Et tidligere projekt for Vesterbrogade foran Tivoli, som lokaludvalget har forholdt sig til,
havde gode takter. Det bør man grave frem.

Bilag
1. Indstilling og Teknik- og Miljøudvalgets beslutninger om projekter i Metropolzonen
2. Beskrivelse og vurdering af de to projektforslag i Metropolzonen
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3. Uddrag af "Analyse af trafikafvikling i Metropolzonen"
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INDRE BY LOKALUDVALG

7.  Parkeringspladser til beboerne i Middelalderbyen (2020-0886744)

Indre By Lokaludvalg skal godkende et brev til Økonomiudvalget og Teknik- og Miljøudvalget om
parkeringspladser til beboerne i Middelalderbyen.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg godkender brevet til Økonomiudvalget og Teknik- og Miljøudvalget om
parkeringspladser til beboerne i Middelalderbyen, der fremgår af løsningsafsnittet.

Problemstilling

Lokaludvalget fik med mail den 26. november 2020 følgende brev:

"Vedr. Fjernelse af p-pladser i Frederiksholms kanal i forbindelse med forsøg med færre biler i
Middelalderbyen

Som I nok er bekendt med, vil Kbh. Kommune fjerne 134 p-pladser i forbindelse med forsøget med
”Færre biler i Middelalderbyen”.

https://www.magasinetkbh.dk/indhold/middelalderbyen-bilfri-forsoeg

Som beboere er vi stærkt utilfredse med, at politikerne vil fjerne parkeringspladser, før der er
etableret tilsvarende erstatningspladser.  

Da politikerne fjernede 80 p-pladser fra Frederiksholms kanal i 2016 var aftalen, at pladserne skulle
erstattes af et parkeringshus under Langebro. I dag -  efter 4 år - er p-huset stadig ikke etableret. Så
kommunen kan naturligvis ikke fjerne yderligere p-pladser, før de oprindelige erstatningspladser er
etableret.

Vi konstaterer desuden, at parkeringskælderen under BLOX stort set står gabende tomt og kunne
indrettes til beboerparkering.

Vi foreslår desuden, at kommunen ved etablering af nye p-huse (som fx ved Dantes Plads) betinger
sig, at kommunen får adgang til x antal parkeringspladser, som de kunne stille dem til rådighed for
beboere. Prisen for rettighederne til Dantes Plads parkeringskælder var meget lav  og forekom helt
ude af proportion med potentialet for indtjening af parkeringsanlægget, så sådanne krav er yderst
rimelige.
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Vi håber hermed, at Indre By Lokaludvalg vil tage denne sag op og påvirke politikerne til at sikre, at
beboere fortsat kan parkere i Indre By.

Til orientering har vi sendt nedenstående til Cityavisen.

Venlig hilsen

Hanne Kongsgaard, Magstræde
Sasha Lystrup Andersen, Læderstræde
Lilian Sølbeck, Gl. Strand
Henrik Bloch, Gl. Strand
Jan Grünwald, Kompagnistræde
Lotte Juul Nielsen, Kompagnistræde"

Løsning

Aftalen om kommunens budget for 2021

Følgende fremgår af Aftalen om kommunens budget for 2021:

"TM39 Mindre biltrafik i Middelalderbyen
For at sikre en mere attraktiv bymidte og skabe bedre plads til fodgængere, cyklister og attraktive
byrum til ophold er parterne enige om at gå videre med projektet om mindre biltrafik
i Middelalderbyen.
Der afsættes:
- 1,0 mio. kr. på anlæg i 2021 til erhvervsanalyser.
- 5,0 mio. kr. på anlæg i 2021 til byrumsforsøg.
- 3,0 mio. kr. samlet på anlæg i 2021-2022 til en byrums- og trafikplan.
- 2,5 mio. kr. på service i 2021 til provenutab i forbindelse med nedlagte p-pladser.
- 2,5 mio. kr. på finansposter i 2021 i mindreudgifter som følge af statslig modregning
af parkeringsindtægter.
Parterne er enige om, at vejen Ved Stranden skal udgå af arbejdet så Hop On Hop Off busserne
fortsat kan benytte denne til af- og påstigning ved deres terminal for kanalrundfartsbåde.
Parterne er derudover enige om, at der som en del af byrums- og trafikplanen skal
undersøges mulighed for håndhævelse med nummerpladegenkendelse som det sker ved
miljøzonen."

"TM10 Forundersøgelse af parkeringskælder under Landgreven
Parterne er enige om at afsætte midler til at udføre en forundersøgelse af anlæggets fysiske
stand inden hjemtagelse til kommunal drift i samarbejde mellem Teknik- og Miljøforvaltningen
og Økonomiforvaltningen.

Der afsættes:
- 1,6 mio. kr. på anlæg i 2021 til forundersøgelse af parkeringskælderen."

"TM77 Langsigtet leje af p-anlæg til beboernes biler
Parterne er enige om at afsætte midler til langsigtet leje af p-anlæg til borgere med beboerlicens
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via Københavns Ejendomme.
Der afsættes:
- 5,9 mio. kr. årligt på service i perioden 2022-2031 til leje af p-anlæg.
- 0,2 mio. kr. på service i 2021 og 0,2 mio. kr. i 2022 til ibrugtagning og systemtilpasning.
Parterne er enige om, at der skal tilstræbes samtidighed mellem reduktion af gadeparkeringspladser i
projektet om mindre biltrafik i Middelalderbyen og lejen af pladser i p-anlæg. Parterne er enige om, at
dækning for deponering i forbindelse med langsigtet leje af p-anlæg på i alt 32,4 mio. kr. anvises på
lånerammen. I det omfang, der ikke er tilstrækkelig ledig
låneramme i 2021, vil der ske mellemfinansiering over kassen og træk på lånerammen i de
følgende år."

 

Henvendelse til Økonomiudvalget og Teknik- og Miljøudvalget

Formanden foreslår, at lokaludvalget skriver til Økonomiudvalget og Teknik- og Miljøudvalget:

"Det fremgår af aftalen om budgettet for 2021, at der skal tilstræbes samtidighed mellem reduktion af
gadeparkeringspladser i projektet om mindre biltrafik i Middelalderbyen og lejen af pladser i p-anlæg. 

Indre By Lokaludvalg gør hermed opmærksom på, at der endnu ikke, som ellers lovet, er etableret
parkeringspladser for beboere i parkeringsanlægget under Langebro i forbindelse med fjernelsen af
80 parkeringspladser i gaden Frederiksholms Kanal. Dvs. sige, at kommunen "skylder" beboerne 80
parkeringspladser, inden man i forbindelse med projektet om mindre biltrafik i Middelalderbyen fjerner
gadeparkeringspladser.

Vi foreslår derfor, at kommunen hurtigst muligt etablerer beboerparkering i parkeringsanlægget under
BLOX, der, så vidt vi ved, har en lav belægningsgrad. Vi forudser, at det også kan blive nødvendigt at
etablere beboerparkering i det kommende parkeringsanlæg under Dantes Plads,hvis der skal
etableres samme antal beboerparkeringspladser i parkeringsanlæg, som der fjernes i forbindelse
med projektet om mindre biltrafik i Middelalderbyen.

Med venlig hilsen

Bent Lohmann,
formand"

 

Økonomi

Intet.

Videre proces

Når lokaludvalget har godkendt brevet, sender sekretariatet det til Økonomiudvalget og Teknik- og
Miljøudvalget.
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Beslutning
Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Bent Lohmann om at sidste sætning slettes.

Lokaludvalget godkendte brevet til Økonomiudvalget og Teknik- og Miljøudvalget om
parkeringspladser til beboerne i Middelalderbyen, der fremgår af løsningsafsnittet, med det tiltrådte
ændringsforslag.
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INDRE BY LOKALUDVALG

8.  Københavns Kommunes erhvervsstrategi og Indre By (2020-0885517)

Indre By Lokaludvalg skal godkende et brev til Økonomiudvalget, Teknik- og Miljøudvalget, Kultur- og
Fritidsudvalget, Økonomiforvaltningen, Teknik- og Miljøforvaltningen og Kultur- og
Fritidsforvaltningen om kommunens erhvervsstrategi 2021-23 set i forhold til Indre Bys udfordringer
og potentialer.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg godkender brevet til Økonomiudvalget, Teknik- og Miljøudvalget,
Kultur- og Fritidsudvalget, Økonomiforvaltningen, Teknik- og Miljøforvaltningen og Kultur- og
Fritidsforvaltningen, der fremgår af løsningsafsnittet, om kommunens erhvervsstrategi 2021-23
set i forhold til Indre Bys udfordringer og potentialer.

Problemstilling

På et webinar den 28. oktober 2020 præsenterede Økonomiforvaltningen kommunens
erhvervstrategi 2021-23 for fire lokaludvalg, heriblandt Indre By Lokaludvalg. I bilaget ses
præsentationen samt forvaltningens svar på de spørgsmål, der blev stillet.

Erhvervsstrategien skal sætte en retning for erhvervsudviklingen i København, der tager
udgangspunkt i virksomhedernes behov, sikrer at København forsat klarer sig godt i den
internationale konkurrence og at erhvervslivet kommer tilbage på niveau, som før COVID19.

Desuden skal erhvervsstrategien tydeliggøre kommunens ambitioner for grøn omstilling og
digitalisering, bl.a. med målet om CO2 neutralitet i 2025, og ambitionen om at være en digital
hovedstad i verdensklasse.

De grundlæggende fokusområder i erhvervsstrategien er:

• Kommunen skal sikre gode rammevilkår for erhvervslivet
• København som digital og grøn frontløber
• Bæredygtig og international metropol
• Bæredygtig turismeudvikling i København
• Samarbejde med erhvervsliv og erhvervsfremmeaktører.

Løsning
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Formanden foreslår, at lokaludvalget skriver til Økonomiudvalget, Teknik- og Miljøudvalget,
Økonomiforvaltningen og Teknik- og Miljøforvaltningen:

"Tak til Økonomiforvaltningen for præsentationen den 28. oktober 2020 af kommunens
erhvervsstrategi 2021-23. Indre By Lokaludvalg har følgende bemærkninger om, hvordan
erhvervsstrategien passer til Indre Bys udfordringer og potentialer:

• Vi forstår på Økonomiforvaltningen, at det overordnede mål er at skabe gode
indkøbsmuligheder i alle bydele og fastholde Københavns City som regionens mest betydende
destination for indkøb og oplevelser. Men vi oplever butiksdød på Strøget og Købmagergade.
Ca. 1/3 af butikkerne står tomme. Billedet var det samme før corona-krisen.Samtidig er den
almindelige og specialiserede detailhandel i Middelalderbyen på vej til at blive erstattet af store,
internationale kædebutikker eller natklubber, cafeer og restauranter. 

Der mangler at blive truffet entydige beslutninger om, hvordan Strøget og Købmagergade og
Middelalderbyen som helhed skal udvikles til indkøbsvenlige og oplevelsesrige gader målrettet
familiesegmentet og "Det Grå Guld" i Hovedstadsregionen. Shoppingtilbuddene skal gå hånd i
hånd med Indre Bys kulturtilbud. Nøgleordene er kvalitet og variation. Vi tror på, at en sådan
profil for Middelalderbyen også vil tiltale turister. 

Udviklingen på Strøget og i Købmagergade er i høj grad styret af markedskræfterne i øjeblikket.
Kommunen må forsøge at få en aftale med ejendomsejerne, der sikrer og udvikler de to gaders
status som de væsentligste indkøbsgader i Hovedstadsregionen. 

• Vi forstår på Økonomiforvaltningen, at erhvervsstrategien har en grøn, klimavenlig profil, men vi
synes, at kommunen har en tøvende tilgang til at iværksætte konkrete tiltag i Indre By, der
understøtter denne profil og som borgere i vores bydel kan mærke. I erhvervsstrategien lægges
der fx. op til en handlingsplan for turistbusser, men uden at angive hvad man vil med
turistbusserne. Vi foreslår derfor, at man her og nu træffer beslutninger, der sikrer fossilfri
tursitbuskørsel i Indre By og at forskellige områder af bydelen bliver turistbusfrie.

Den tøvende tilgang til at konkretisere den grønne, klimavenlige profil i Indre By viser sig også i
forhold til varelevering. Citylogistik fungerer flere steder i landet og har af kommunen været
forsøgt indført i Indre By. Men det strandede. Vi tror på, at en målrettet og håndfast indsats fra
kommunens side med de ressorucer, der skal til, kan føre til, at vi får et velfungerende fossilfrit
Citylogistik-koncept i Indre By. Man kan starte med Middelalderbyen og de omkringliggende
kvarterer.

• Vi forstår på Økonomiforvaltningen, at der er fokus på at adressere udfordringer med
overturisme i Indre By og sikre en mere hensigtsmæssig håndtering af turismen i takt med at
turisterne vender tilbage, fx  med en handlingsplan for spredning af gæsterne til flere bydele og
resten af "Greater Copenhagen". Vi forstår desuden, at man vil styrke kommunikation til byens
gæster, som skal øge kendskabet og guide til en bæredygtig adfærd og at man sammen
med markedet vil skabe incitamenter og investere i byens infrastruktur og
byudvikling, fx til bæredygtig afvikling af kongresser og events. 
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Lokaludvalget er tilfreds med dette fokus og ser frem til konkrete beslutninger og tiltag som
sikrer, at hverdagslivet i Indre By kan leves side om side med turismen. Lokaludvalget vil have
"kvalitetsturisme" i Indre By og håber, at begrebet også vinder indpas i handlingsplaner for
turismen og i turismevisionen og -strategien for København. 
I bilaget kan I se, hvordan nogle borgere i Indre By definerer "kvalitetsturisme". Det er taget fra
den ene af de to borgerpanelundersøgelser om turisme, som vi har foretaget i år. 
Lokaludvalget deltager gerne i udarbejdelsen af vision, strategi og handlingsplaner på
turismeområdet.

• Det er vores indtryk, at erhvervsstrategien ikke håndterer de "skæve" erhverv, de kreative
erhverv og iværksætteri. Det vil være godt, hvis kommunen har fokus på, hvordan disse erhverv
skal understøttes. For Indre Bys vedkommende kunne det være fint, hvis der blev besluttede
rammer, som sikrer, at disse erhverv i højere grad end nu kan anvende tomme kontor- og
butikslokaler i bydelen. 

Med venlig hilsen

Bent Lohmann,
formand"

 

Økonomi

Intet.

Videre proces

Når lokaludvalget har besluttet brevet, sender sekretariatet det til Økonomiudvalget, Teknik- og
Miljøudvalget, Kultur- og Fritidsudvalget, Økonomiforvaltningen, Teknik- og Miljøforvaltningen og
Kultur- og Fritidsforvaltningen.

Beslutning

Ændringsforslag til det foreslåede brev:

Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Kjeld A. Larsen om, at lokaludvalget nævner, at i en
grøn, klimavenlig profil bør man forholde sig til, hvordan medarbejdernes transport til og fra deres
arbejdsplads kan blive bæredygtig.

Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Sally Mountfield om, at lokaludvalget nævner, at man i
udmøntningen af erhvervsstrategien bør se på, hvordan erhverv kan fordeles ud i kommunen.
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Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Bent Lohmann om, at lokaludvalget nævner, at
erhvervsstrategien bør forholde sig til de konsekvenser, som nethandlen har for detailhandlen i bl.a.
Indre By.

Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Tanya Jørgensen om, at lokaludvalget nævner, at Indre
By skal være attraktiv for butikker for så vidt angår butikkernes husleje, mulighed for varelevering og
tilgængeligheden for kunder, hvis detailhandlen i bydelen skal fastholdes.  Der bør være en strategi
for at fastholde detailhandlen i Indre By.

Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Bent Lohmann om, at lokaludvalget nævner, at der bør
være en offentlig debat og dialog om, hvordan byens erhvervsliv udvikles.

Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Lean Milo om, at lokaludvalget nævner, at
erhvervsstrategien bør inddrage det forhold, at detailhandlen skal sælge oplevelser, for at være
attraktiv for kunderne.

Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Hans-Henrik T. Ohlsen om, at lokaludvalget nævner, at
man i udmøntningen af erhvervsstrategien bør se på, hvordan liberale erhverv som tandlæger kan
placeres tæt ved offentlig transport fx. af hensyn til dårligt gående.

 

Lokaludvalget godkendte brevet til Økonomiudvalget, Teknik- og Miljøudvalget, Kultur- og
Fritidsudvalget, Økonomiforvaltningen, Teknik- og Miljøforvaltningen og Kultur- og
Fritidsforvaltningen, der fremgår af løsningsafsnittet, med de tiltrådte ændringsforslag.

Bilag
1. Erhvervsstrategi 2021-23
2. Spørgsmål og svar vedr. erhvervsstrategi
3. Borgere om kvalitetsturisme
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INDRE BY LOKALUDVALG

9.  Store skoler på små grunde (2020-0885473)

Indre By Lokaludvalg skal drøfte og beslutte, om det skal være medunderskriver på et brev til
Borgerrepræsentationen om store skoler på små grunde som foreslået af Amager Vest Lokaludvalg.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg drøfter og beslutter, om det skal være medunderskriver på brevet til
Borgerrepræsentationen om store skoler på små grunde, som Amager Vest Lokaludvalg
foreslår. Se henvendelsen fra Aamager vest Lokaludvalg i afsnittet "problemstilling".
Se det foreslåede brev til Borgerrepræsentationen i bilaget.

Problemstilling

Mail fra Amager Vest Lokaludvalg den 26. november 2020:

"Kære lokaludvalg i København

Amager Vest Lokaludvalg har længe været bekymret for, hvilke konsekvenser de meget store skoler
på meget små grunde vil have for børnene i bydelen. Efter arbejdet med Lokalplansforslaget til
Hannemanns Allé er bekymringen kun vokset; her er planlagt en firesporet skole til 1200 elever,
presset ind mellem Royal Arena og boligbyggeriet Generationernes Hus
(https://www.avlu.dk/wp-content/uploads/2020/06/FOKUS-p%C3%A5-friarealer_%C3%B8ravis-d.2-3-2.pdf
)

Vi spurgte lokaludvalgssekretariaterne tidligere på året, om lokaludvalgene i de andre bydele havde
samme udfordringer og bekymringer og fik flere istemmende tilbagemeldinger, med eksempler på
nybyg og ombyg af skoler, hvor der kun var meget lidt plads til udearealer (se bilag ’Eksempler: store
skoler på små grunde’ – som meget gerne må udbygges med flere eksempler fra jeres bydele).

Derfor har Amager Vest Lokaludvalg taget initiativ til et åbent brev til politikerne på Københavns
Rådhus (se bilag ’Brev til BR: Store skoler på små grunde’); Med udgangspunkt i forskning,
formålsparagraffer og undervisningsmiljøloven beskriver vi bekymringerne og opfordrer til at
gentænke byudviklingen, så der bliver plads til vores børn i byen.
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Amager Vest Lokaludvalg håber på, at de andre lokaludvalg i kommunen vil være medunderskrivere.
Alt efter opbakningen fra jer, regner vi med at spørge interesseorganisationer, forskere mfl. inden for
skoleliv, børns trivsel og udvikling, om de også vil være medunderskrivere, inden vi sender det til BR.

Med venlig hilsen
Amager Vest Lokaludvalg" 

Løsning

Formanden foreslår, at lokaludvalget drøfter og beslutter, om det skal være medunderskriver på
brevet til Borgerrepræsentationen, som Amager Vest Lokaludvalg foreslår. Se brevet i bilaget.

Økonomi

Intet.

Videre proces

Afhænger af drøftelsen.

Beslutning

1. Lokaludvalget drøftede, om det skal være medunderskriver på brevet til
Borgerrepræsentationen om store skoler på små grunde, som Amager Vest Lokaludvalg
foreslår. Der var følgende bemærkninger i drøftelsen:

• Forholdene, som Amager Vest Lokaludvalg nævner, gør sig også gældende i Indre By.
• Udearealerne på skolerne i Indre By er i orden. Lokaludvalget bør ikke være

medunderskriver.
• Der er flere spor på vej på skolerne i Indre By, hvilket der skal tages højde for.
• Dele af brevet, som Amager Vest Lokaludvalg, foreslår, bør lokaludvalget ikke være

medunderskriver af.
2. Lokaludvalget besluttede at udsætte sagen til mødet den 14. januar 2021. Til mødet den 14.

januar 2021 kommer formanden med et forslag til et brev, der tager udgangspunkt i
problemerne for skolerne i Indre By med hensyn til udearealer.

Bilag
1. Forslag til brev til Borgerrepræsentationen om store skoler på små grunde
2. Eksempler på store skoler på små grunde

Side 34



INDRE BY LOKALUDVALG

10.  Orientering fra arbejdsgrupperne mv. (2020-0883158)

Indre By Lokaludvalg skal tage orienteringerne fra arbejdsgrupperne mv. til efterretning.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg tager orienteringen fra arbejdsgrupperne mv. til efterretning. 
(se bilaget).

Problemstilling

Lokaludvalgets arbejdsgrupper:
• Byudviklingsgruppen
• Restaurations-, Nattelivs- og Eventgruppen
• Puljegruppen

Kontaktgrupper
• Kultur
• Idræt, sundhed og ældre
• Turisme
• Erhverv
• Socialområdet
• Børn og unge (vakant)
• Integration (vakant)

Lokaludvalgets repræsentation i andre fora
• Repræsentation i bestyrelsen for Miljøpunkt Indre By & Christianshavn
• Repræsentation i Samarbejdsforum for nattelivet
• Følgegruppen vedr. vandkulturhus på Papirøen
• Godsnetværket
• Parkbrugerrådet for Ørstedsparken
• Parkbrugerrådet for Østre Anlæg
• By & Havns forum for lokaludvalg

Lokaludvalgets samarbejder
• Lynetteholm-gruppen sammen med Christianshavns Lokaludvalg

Lokaludvalgets kvartersansvarlige
1. Middelalderbyen
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2. Metropolzonen (Postdistrikt København V)
3. Nansensgade-kvarteret
4. Øster Farimagsgade-kvarteret
5. Østerport
6. Frederiksstaden og Nyboder
7. Gammelholm og Nyhavn

Løsning

Arbejdsgrupperne mv. orienterer lokaludvalget om nyt.

Økonomi

Intet. 

Videre proces

Arbejdsgrupperne mv. arbejder som aftalt i lokaludvalget.

Beslutning
Restaurations-, Nattelivs- og Eventgruppen

Bent Lohmann oplyste, at Restaurations-, Nattelivs- og Eventgruppen har møde den 17. december
2020 med Ungerådet. Hensigten er at planlægge et borgermøde om nattelivet sammen med
Ungerådet. Borgermødet skal ses som en optakt til den forestående høring om første udkast til en ny
restaurations- og nattelivsplan.

 

Lynetteholm-gruppen

Kjeld A. Larsen oplyste, at Indre By Lokaludvalg og Christianshavns Lokaludvalg er vært for et digitalt
borgermøde den 13. januar 2021 med følgende program:

Kl. 19.00: 
Velkomst

Kl. 19.05: 
Kort om VVM-redegørelsen

Kl. 19.10:
Lynetteholmen: er det godt for København? En byudvikling i skyggen af finansiering af Metro og
Østlig ringvej v. Jens Kvorning, professor emeritus, Institut for Kunst og Bygningskultur, Det
Kongelige Akademi.
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Kl. 19.25:
Jorddeponering v. Jens Lind Gregersen, chefkonsulent, Center for Regional Udvikling, Region
Hovedstaden.

Kl. 19.40:
Klimasikring v. Jens Hesselbjerg Christensen, Professor, Klimafysik, Niels Bohr Instituttet og
Norwegian Research Centre, Bergen

Kl. 19.55:
Pause

Kl. 20.00:
Åben diskussion med publikum

Kl. 21.00:
Tak for i aften.

 

Frederiksstaden og Nyboder

Lean Milo orienterede om Miljøpunkt Indre By & Christianshavns forgrønningsprojekt i Nyboder, som
han først med en orientering den 10. december 2020 fra Miljøpunktet havde fået kendskab til. Han
oplyste, at han vil deltage i projektet.
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INDRE BY LOKALUDVALG

11.  B-sag: Høringssvar om mulighed for billetindtægter ved arrangementer på offentligt
vejareal (2020-0871198)

Indre By Lokaludvalg skal tage et høringssvar til Teknik- og Miljøforvaltningen om mulighed for
billetindtægter ved arrangementer på offentligt vejareal til efterretning samt godkende en supplerende
bemærkning.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg tager høringssvaret til Teknik- og Miljøforvaltningen om mulighed for
billetindtægter ved arrangementer på offentligt vejareal, der fremgår af løsningsafsnittet, til
efterretning.

2. at Indre By Lokaludvalg godkender den supplerende bemærkning om sagen, som fremgår af
løsningsafsnittet.

Problemstilling

Teknik- og Miljøforvaltningen ønsker at undersøge muligheden for at udarbejde et forslag til politisk
behandling om mulighederne for, at festivaler mv. kan opkræve entré, mens deres indtægtsgrundlag er
usikkert som resultat af COVID 19. Muligheden for at opkræve billetindtægt skal dels medvirke til at
sikre en større økonomisk sikkerhed for arrangørerne og dels gøre det lettere at afvikle festivaler mv.
indenfor de gældende regler om afstandskrav mv.

Sagen var i offentlig høring på Bliv Hørt-portalen i perioden 18. november-30. november 2020.

Forslaget tager udgangspunkt i en beslutning den 5. oktober 2020, hvor Teknik- og Miljøudvalget
pålagde Teknik- og Miljøforvaltningen at udarbejde forslag om mulighederne for at afholde lukkede
festivaler på offentligt vejareal, parker m.v. under Covid-19 på baggrund af eksisterende lovgivning og
regler. Se bilaget.

Løsning

Høringssvar

Lokaludvalgets formand Bent Lohmann har den 30. november 2020 lagt nedenstående høringssvar
til Teknik- og Miljøforvaltningen om mulighed for billetindtægter ved arrangementer på offentlig
vejareal på bliv hørt-portalen. Høringssvaret varr med forbehold for lokaludvalgets stillingtagen til
sagen.
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"I perioden 18.-30. november 2020 har Teknik- og Miljøforvaltningen en offentlig høring på Bliv
Hørt-portalen om at give festivaler mv. mulighed for at opkræve billetindtægter på offentligt
vejareal. Det er en usædvanlig kort høringsperiode. Indre By Lokaludvalg kan ikke nå at tage stilling
til sagen. Nedenstående bemærkninger er derfor med forbehold for lokaludvalgets behandling af
sagen i lokaludvalgets møde den 10. december 2020:

Jeg forstår, at forslaget om at give festivaler mv. mulighed for at opkræve billetindtægter på offentligt
vejareal skyldes et hensyn til arrangørernes indtægtsgrundlag, som er usikkert som resultat af
COVID 19. Muligheden for at opkræve billetindtægt skal dels medvirke til at sikre en større
økonomisk sikkerhed for arrangørerne og dels gøre det lettere at afvikle festivaler mv.

Jeg mener ikke, at det er den rigtige måde at løse festivalarrangørers eventuelle økonomiske
problemer på. Det er principielt forkert at give private aktører lov til at afspærre og opkræve entré på
områder, der bør være tilgængelige for alle.

De festivalarrangører, som måtte opleve økonomisk usikkerhed i 2021 som følge af COVID 19, må
søge hjælp hos staten, få et tilskud fra kommunen eller søge om støtte hos fonde mv. Hvis forslaget
om at give festivaler mv. mulighed for at opkræve billetindtægter på offentligt vejareal vedtages, bør
det følges op med

• en beslutning om, at festivalarrangører, der ønsker at opkræve billetindtægter på offentligt
vejareal, skal dokumentere, at deres festival vil give underskud uden billetindtægten.

• en beslutning om, at billetindtægten modregnes i den økonomiske støtte, som kommunen
måtte have besluttet at give til festivalen.

Mange af de store festivaler, som sagen vedrører, fx Jazzfestivalen og Distortion, holdes i Indre By.
Indre By Lokaludvalg burde derfor have været hørt om sagen inden den offentlige høring. Det er en
sag af særlig betydning for Indre By.

Jeg beder om at få svar på, hvad der forstås ved denne bemærkning i høringsmaterialet: ”… dels
gøre det lettere at afvikle festivaler mv.”

Jeg vil gerne have svaret inden lokaludvalgets møde den 10. december 2020.

Med venlig hilsen

Bent Lohmann,
formand"

 

Supplerende bemærkning

Formanden foreslår, at lokaludvalget godkender, at han sender følgende supplerende bemærkning
om sagen til Teknik- og Miljøforvaltningen:
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"Hvis forslaget om at give festivaler mv. mulighed for at opkræve billetindtægter på offentligt vejareal
vedtages, bør det følges op med en beslutning om, at arrangøren betaler for al oprydning/rengøring
efter arrangementet."

Økonomi

Intet.

Videre proces

Sekretariatet sender de supplerende bemærkninger, som lokaludvalget måtte vedtage, til Teknik- og
Miljøforvaltningen.

Beslutning

1. Lokaludvalget tog høringssvaret til Teknik- og Miljøforvaltningen om mulighed for billetindtægter
ved arrangementer på offentligt vejareal, der fremgår af løsningsafsnittet, til efterretning.

2. Lokaludvalget godkendte den supplerende bemærkning om sagen, som fremgår af
løsningsafsnittet.

3. Lokaludvalget godkendte et forslag fra Sally Mountfield om, at lokaludvalget spørger Teknik- og
Miljøforvaltningen om, hvornår ordningen om mulighed for billetindtægter ved arrangementer på
offentligt vejareal ophører.

Bilag
Indstilling og beslutning den 5. oktober 2020 i Teknik- og Miljøudvalget om at give festivaler mv.
mulighed for at opkræve billetindtægter
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INDRE BY LOKALUDVALG

12.  B-sag: Borgermøde om nattelivet i Indre By (2020-0887203)

Indre By Lokaludvalg skal beslutte at holde et digitalt borgermøde på Teams ultimo januar 2021 om
nattelivet i Indre By som optakt til debatten om 1. udkast til en revideret Restaurations- og
Nattelivsplan.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg holder et digitalt borgermøde på Teams ultimo januar 2021 om
nattelivet i Indre By som optakt til debatten om 1. udkast til en revideret Restaurations- og
Nattelivsplan.

2. at Indre By Lokaludvalg udpeger  medlemmerne af Restaurations-, Nattelivs- og Eventgruppen
til at planlægge borgermødet sammen med sekretariatet og, hvis muligt, Ungerådet.

3. at Indre By Lokaludvalg afsætter en ramme på 10.000 kr. til borgermødet lokaludvalgets
2021-pulje.

Problemstilling

Kultur- og Fritidsforvaltningen og Teknik- og Miljøforvaltningen forventer at forelægge 1. udkast til en
revideret Restaurations- og Nattelivsplan i februar 2021.

Løsning

Formanden foreslår, at lokaludvalget holder et digitalt borgermøde på Teams ultimo januar 2021 om
nattelivet i Indre By som optakt til debatten om 1. udkast til en revideret Restaurations- og
Nattelivsplan.

Formanden foreslår desuden, at lokaludvalget udpeger  medlemmerne af Restaurations-, Nattelivs-
og Eventgruppen til at planlægge borgermødet sammen med sekretariatet og, hvis muligt,
Ungerådet.

Tanken med borgermødet er at få en dialog mellem politikere, forvaltninger, politiet, Ungerådet og
borgerne om resultaterne af borgerpanelundersøgelsen om nattelivet, som lokaludvalget
gennemførte i perioden 3.-6. november 2020. Undersøgelsen fokuserede på forholdene i byrummet
om aftenen og natten i Indre By før og under coronakrisen. 

Økonomi
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Det foreslås, at Indre By Lokaludvalg afsætter en ramme på 10.000 kr. til borgermødet lokaludvalgets
2021-pulje. Der vil være udgifter til annoncering af borgermødet.

 

Videre proces

Restaurations-, Nattelivs- og Eventgruppen har møde den 16. december 2020 og vil her begynde
planlægningen af borgermødet. Ungerådet var inviteret til at deltage i mødet, men de er forhindret. I
skrivende stund forsøger formanden at aftale et møde en anden aften mellem Restaurations-,
Nattelivs- og Eventgruppen og Ungerådet, så Ungerådets bemærkninger kan indarbejdes i
drejebogen for borgermødet.

Borgermødet holdes ultimo januar 2021.

Beslutning

1. Lokaludvalget besluttede at holde et digitalt borgermøde på Teams ultimo januar 2021 om
nattelivet i Indre By som optakt til debatten om 1. udkast til en revideret Restaurations- og
Nattelivsplan.

2. Lokaludvalget udpegede  medlemmerne af Restaurations-, Nattelivs- og Eventgruppen til at
planlægge borgermødet sammen med sekretariatet og, hvis muligt, Ungerådet.

3. Lokaludvalget afsatte en ramme på 10.000 kr. til borgermødet af lokaludvalgets 2021-pulje.
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INDRE BY LOKALUDVALG

13.  B-sag: Arbejdsgruppe vedr. udviklingen af Kulturhuset Indre By (2020-0885483)

Indre By Lokaludvalg skal oprette en arbejdsgruppe om Kulturhuset Indre By, som borgerne inviteres
til at deltage i.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg opretter en arbejdsgruppe om Kulturhuset Indre By, som borgerne
inviteres til at deltage i.

2. at Indre By Lokaludvalg godkender, at bemærkningerne i løsningsafsnittet er arbejdsgruppens
kommissorium. 

3. at Indre By Lokaludvalg udpeger Lars Vedel Jørgensen, Gunna Starck, Lean Milo og Bent
Lohmann til at være tovholdere for arbejdsgruppen. 

4. at Indre By Lokaludvalg bemyndiger formanden til at orientere Kultur- og Fritidsforvaltningen om
oprettelsen af arbejdsgruppen.

Problemstilling

I mødet den 8. oktober 2020 udpegede lokaludvalget Bent Lohmann, Lars Vedel Jørgensen, Gunna
Starck og Lean Milo til på vegne af lokaludvalget at drøfte kulturhusets fremtid med Kultur- og
Fritidsforvaltningen. 

Mødet blev holdt den 10. november 2020. Fra lokaludvalget deltog Lean Milo og Bent Lohmann. Det
blev oplyst, at Kultur- og Fritidsforvaltningen er bundet af en politisk beslutning om, at man skal afprøve
partnerskaber om driften af kulturhuset i det næste 1½ år. 
Kultur- og Fritidsforvaltningen og repræsentanterne for lokaludvalget aftalte at formulere temaer for
hvilke aktiviteter, kulturhuset skal indeholde. Det kunne fx. være aktiviteter for unge, som er for gamle til
at benytte kommunens klubtilbud. 

I lokaludvalgets møde den 12. november 2020 oplyste Bent Lohmann, at han vil foreslå lokaludvalget at
oprette en arbejdsgruppe om Kulturhuset Indre By, som borgerne inviteres til at deltage i.

Løsning

Formanden foreslår, at lokaludvalget opretter en arbejdsgruppe om Kulturhuset Indre By, som
borgerne inviteres til at deltage i, og at Lars Vedel Jørgensen, Gunna Starck, Lean Milo og ham selv
udpeges til at være tovholdere for arbejdsgruppen. 
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Den overordnede hensigt med arbejdsgruppen er, at den skal forsøge at få vendt Kulturhuset Indre
Bys udvikling, så det målretter sine tilbud og aktiviteter til Indre Bys borgere og at borgere fra alle
dele af Indre By med tiden vil opleve, at kulturhuset i særlig grad er til for dem.

Konkret skal arbejdsgruppen udvikle ideer til, hvad Kulturhuset Indre By skal indeholde af aktiviteter.
Endvidere skal arbejdsgruppen tage stilling til, hvad der måtte komme af forslag og ideer fra Kultur-
og Fritidsforvaltningen, fra borgere og fra de partnere, som i øjeblikket råder over en del af
Kulturhuset Indre By. Endelig skal arbejdsgruppen planlægge og gennemføre borgerdialog om
Kulturhuset Indre By sammen med Kultur- og Fritidsforvaltningen og sekretariatet, når gruppen
vurderer, at der er behov for det. 

Som det første skal arbejdsgruppen aftale hvilke temaer, de synes, at Kulturhuset Indre By skal
arbejde med i den kommende tid.

Muligheden for borgerne til at deltage i arbejdsgruppen annonceres umiddelbart efter lokaludvalgets
møde den 10. december 2020. Succeskriteriet er, at mindst én borger fra hver af de syv kvarterer,
som lokaludvalget har opdelt Indre By i, melder sig til arbejdsgruppen.

Det vil fortsat være Lars Vedel Jørgensen, Gunna Starck, Lean Milo og Bent Lohmann, som deltager
i møderne med Kultur- og Fritidsforvaltningen om udviklingen af Kulturhuset Indre By, men de vil
kunne bruge borgerne i arbejdsgruppen som sparringspartnere.

Økonomi

Intet.

Videre proces

Muligheden for borgerne til at deltage i arbejdsgruppen om Kulturhuset Indre By annonceres i
lokaludvalgets nyhedsbrev, på loaludvalgets hjemmeside og på lokaludvalgets Facebookside
umiddelbart efter lokaludvalgets møde den 10. december 2020.

Arbejdsgruppen orienterer med jævne mellemrum lokaludvalget om sit virke.

Kultur- og Fritidsudvalget får en orientering om samarbejdet mellem Kultur- og Fritidsforvaltningen og
lokaludvalget om Kulturhuset Indre By. Det fremgår af punktet "Kommende sager" i referatet af 
Kultur- og Fritidsudvalgets møde den 26. november 2020, at Kulturhuset Indre By forventes på
dagsordenen for Kultur- og Fritidsudvalgets møde den 17. december 2020.

Beslutning

 

1. Lokaludvalget besluttede at oprette en arbejdsgruppe om Kulturhuset Indre By, som borgerne
inviteres til at deltage i.
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2. Lokaludvalget godkendte, at bemærkningerne i løsningsafsnittet er arbejdsgruppens
kommissorium. 

3. Lokaludvalget udpegede Lars Vedel Jørgensen, Gunna Starck, Lean Milo og Bent Lohmann til
at være tovholdere for arbejdsgruppen. 

4. Lokaludvalget bemyndigede formanden til at orientere Kultur- og Fritidsforvaltningen om
oprettelsen af arbejdsgruppen.
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INDRE BY LOKALUDVALG

14.  B-sag: Borgerpanelundersøgelse om Püchlers bastion og Danmarksmonumentet
(2020-0887191)

Indre By Lokaludvalg skal beslutte at gennemføre en borgerpanelundersøgelse om lokaludvalgets
ønske om dels en opretning af Püchlers bastion og dels om en ny placering af
Danmarksmonumentet.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg gennemfører en borgerpanelundersøgelse om lokaludvalgets ønske
om dels en opretning af Püchlers bastion og dels om en ny placering af Danmarksmonumentet.

2. at Indre By Lokaludvalg godkender, at formandskabet planlægger og gennemfører
borgerpanelundersøgelsen sammen med sekretariatet. 

Problemstilling

Püchlers bastion i Østre Anlæg

Lokaludvalget har tidligere vedtaget ønske om en opretning af den tilgroede Püchlers bastion i Østre
Anlæg ved udtynding af vildt buskads og bevaring af de store træer. Bastionen er den eneste
velbevarede fra svenskerstormen på byen februar 1659, hvor borgerne netop her og ved det senere
Stormgade, reddede byen - og dermed landet!

Ved parkvandringer har der været lokale ønsker om at få denne historisk markante attraktion
tydeliggjort.

 

Danmarksmonumentet på Püchlers bastion

Teknik- og Miljøforvaltningen og Slots- og Kulturstyrelsen har tidligere tilkendegivet overfor
lokaludvalget, at de ikke ser noget til hinder for, at Danmarksmonumentet flyttes fra Püchlers
bastion. 

Imidlertid har ejerne af arealet ved havnefronten på Søren Kierkegaards Plads afvist lokaludvalgets
ønske om, at Danmarksmonumentet placeres foran Krigsmuseet eller Kongernes Lapidarium. Arealet
ejes af Nationalmuseet og Slots- og Kulturstyrelsen.

Borgerdialog
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Det flotte 120 årige monument af mytologiens Thyra Danebod (Dannevirkes skaber) har historisk
stilmæssige kvaliteter, og fortjener en bedre placering efter 101 års tornerosesøvn, gemt blandt træer
på Püchlers bastion. Det imposante, symbolrige monument - en folkegave - med dets tre
bronceløver, kunne inspirere til kultur-debat i en kvindepolitisk nutids bybillede.

Det fortjener plads, f.eks. op mod kirkegårdens store træer på Hjalmer Brantings Plads - hvor nogle
besættelsesbunkers idag skaber en "sur" afslutning på en ellers fin plads.

Eventuelle andre forslag til ny placering ønskes, samt en udmelding om hvad borgerne mener om at
få disse to fine attraktioner, monument og bastion, frigjort/fremdraget fra glemslen!

Løsning

Formanden foreslår, at lokaludvalget gennemfører en borgerpanelundersøgelse om lokaludvalgets
ønske om dels en opretning af Püchlers bastion og dels om en ny placering af
Danmarksmonumentet.

Formanden foreslår desuden, at formandskabet planlægger og gennemfører
borgerpanelundersøgelsen sammen med sekretariatet. 

Økonomi

Intet.

Videre proces

 

Tanken er at gennemføre borgerpanelundersøgelsen i januar 2021, så lokaludvalget kan tage stilling
til resultaterne af undersøgelsen i mødet den 11. februar 2021.

Undersøgelsesresultaterne kan evt. bruges i forbindelse med lokaludvalgets stillingtagen til Teknik-
og Miljøforvaltningens udviklingsplan for Østre Anlæg, som forventes sendt i høring inden længe.

Beslutning
Udsat til mødet den 14. januar 2021.

Bilag
1. Mail af 23. april 2019 fra Teknik- og Miljøforvaltningen om flytning af Danmarksmonumentet fra
Püchlers Bastion (ikke på papir)
2. Mail af 10. maj 2019 fra Slots- og Kulturstyrelsen om flytning af Danmarksmonumentet på Püchlers
Bastion i Østre Anlæg (ikke på papir)
3. Brev af 12. november 2019 fra Nationalmuseet om opstilling af Danmarksmonumentet foran
Krigsmuseet (ikke på papir)
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4. Brev af 23. oktober 2020 fra Slots- og Kulturstyrelsen om opstilling af Danmarksmonumentet ved
Christian IV´s Bryghus (ikke på papir)
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INDRE BY LOKALUDVALG

15.  B-sag: Temaer for dialog med kultur- og fritidsborgmesteren. (2020-0838227)

Indre By Lokaludvalg skal godkende temaerne for lokaludvalgets dialog den 14. januar 2021 med
kultur- og fritidsborgmester Franciska Rosenkilde, Alternativet, som lokaludvalget aftalte i mødet den
12. november 2020. 

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg godkender temaerne for lokaludvalgets dialog den 14. januar 2021 med
kultur- og fritidsborgmester Franciska Rosenkilde, Alternativet, som lokaludvalget aftalte i mødet
den 12. november 2020.

Problemstilling

Kultur- og fritidsborgmester Franciska Rosenkilde vil gerne mødes med Indre By Lokaludvalg til en snak
om aktuelle forhold i bydelen, samarbejde med Kultur- og Fritidsforvaltningen m.m.

Mødet er for lokaludvalgets medlemmer. Det holdes den 14. januar 2021 kl. 17.00 -18.00 i Vartov.

Byudviklingsgruppen drøftede i oktober 2020 temaer, der skal drøftes med kultur- og
fritidsborgmesteren. Fra referatet:

Susan Brinck: 
Ønsker at tale med borgmesteren om kommunens bevillingspolitik. Har rekvireret (og også modtaget)
en ny oversigt over antal bevillinger. Da det samtidig oplystes, at bevillinger givet på sidste
nævnsmøde ikke var inkluderet, har hun bedt og fået tilsagn om at modtage en ny, hvor disse er
inkluderet. Den nye forventes modtaget i uge 45.Bbevillingsoversigten vil blive bearbejdet efter
samme mønster som oversigt af 15. august 2019.

Lean Milo: 
Vedligehold af legepladser.

Lean Milo:
Kulturhuses anvendelse, herunder kommunens støtte til private arrangører i kommunale bygnin-ger,
som ikke magter at holde stoffer ude af huset ved arangementer.

Lean Milo:
Samarbejde – eller rettere – manglende samarbejde mellem forvaltninger
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Lean Milo:
Paladsteatrets fremtid herunder Hovedbibliotekets eventuelle flytning

Anton Skovle:
Generelt kultur- og borgerhuses fremtid

Sally Mountfield: 
Natteværter.

 

I mødet den 12. november 2020 drøftede lokaludvalget, om følgende temaer skal indgå i lokaludvalgets
dialog med kultur- og fritidsborgmesteren: 

• Kulturhuset Indre By (foreslået af Steen Juhl Olesen)
• Kulturarv i bevarende lokalplaner (foreslået af Jep Loft)
• Turisme (foreslået af Sally Mountfield)
• Distortion (foreslået af Jens Erik Frandsen)
• Det forhold, at kulturturismen fylder forholdsvis mindre i København end i andre byer (foreslået af

Lone Skov Al-Awssi)
• Idrætsfaciliteter i Indre By (foreslået af Bent Lohmann)

Lokaludvalget besluttede at fortsætte drøftelsen i mødet den 10. december 2020, så
Byudviklingsgruppen fik mulighed for at  komme med flere forslag til temaer.

Byudviklingsgruppen er ikke kommet med flere forslag til temaer.

 

Løsning

Formanden foreslår, at sekretariatet orienterer kultur- og fritidsborgmesterens sekretariat om, at
lokaludvalget ønsker at drøfte følgende temaer med hende:

• Kommunens bevillingspolitik
• Natteværter
• Kommunens støtte til spillesteder og klubber, som ikke magter at holde stoffer ude
• Distortion 
• Turismen, herunder det forhold, at kulturturismen fylder forholdsvis mindre i København end i

andre byer
• Kultur- og medborgerhuses anvendelse og fremtid, med fokus på Kulturhuset Indre By
• Palads Teatrets fremtid
• Skal Hovedbiblioteket flytte?
• Idrætsfaciliteter i Indre By

• Kulturarv i bevarende lokalplaner
• Samarbejde / manglende samarbejde mellem forvaltninger
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Økonomi

Mødelokalet, hvor mødet måtte finde sted, samt forplejning betales af sekretariatets budget.

Videre proces

Sekretariatet giver borgmesterens sekretariat besked om hvilke temaer, lokaludvalget ønsker at
drøfte med hende.

Det er endnu ikke besluttet, om mødet holdes som et fysisk møde eller på Teams.

Beslutning

1. Lokaludvalget godkendte temaerne for lokaludvalgets dialog den 14. januar 2021 med kultur- og
fritidsborgmester Franciska Rosenkilde, Alternativet, som fremgår af løsningsafsnittet.
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INDRE BY LOKALUDVALG

16.  B-sag: Puljeansøgninger, december 2020 (2020-0840510)

Indre By Lokaludvalg skal tage stilling til 12 ansøgninger om støtte.

Indstilling

Formanden indstiller, 

1. At Indre By Lokaludvalg giver Teater Kimone tilsagn om 16.000 kr. af lokaludvalgets 2021-pulje
til pop up-forestillingen ”På bænken”, som afholdes fire dage i perioden den 27. maj – 5. juni
2021 på  følgende lokationer: Kongens Have, Kongens, Nytorv, Gråbrødretorv og Det
Kongelige Biblioteks Have.

2. At Indre By Lokaludvalg giver afslag til en borger på en ansøgning om 32.000 kr. af
lokaludvalgets 2021-pulje til aktiviteten ”Diagnose: VIRKELIG”  i Danske Grafikeres Hus i
Sølvgade , der åbner med fernisering den 5. marts 2021 og hvor der i de følgende weekender
vil være optrædener lørdag eller søndag frem til udstillingen lukker med finissage den 28. marts
2021. Afslaget begrundes med, at lokaludvalgetvil bruge sine pegne på andre aktiviteter.

3. At Indre By Lokaludvalg giver afslag til Copenhagen Light Festival på en ansøgning om 50.000
kr. af lokaludvalgets 2021-pulje til lysværket ”Trængsel”, som opsættes på Knasten ved
Havnegade-promenaden i perioden den 5.- 27. februar 2021 under Copenhagen Light Festival
2021. Afslaget begrundes med, at lokaludvalget som udgangspunkt ikke støtter årligt
tilbagevendende begivenheder.

4. At Indre By Lokaludvalg giver en borger tilsagn om 17.000 kr. af lokaludvalgets 2020-pulje til
”Baggårdskoncerter for udsatte i Nansensgade-kvarteret i december og januar måned”, som
afholdes på seks forskellige dage, nemlig den 13. og 20. december 2020 samt den 10., 17., 24.
og 31. januar 2021. Støtten øremærkes til koncerterne i december 2020. Lokaludvalget støtter
ikke med det ansøgte beløb på 50.000 kr., fordi det ønsker at sprede sine penge på forskellige
aktiviteter.

5. At Indre By Lokaludvalg giver afslag til Nørre Kvarters Beboerforening på en ansøgning om
30.000 kr. af lokaludvalgets 2021-pulje til udgivelse af bogen ”Pisserendens Guldalder
1970-1990”. Afslaget begrundes med, at lokaludvalget ikke støtter bogudgivelser.

6. at Indre By Lokaludvalg giver afslag til Year One, klima og events på en ansøgning om 25.000
kr. af lokaludvalgets 2021-pulje til koncerten ”Kold Tid”, som afholdes den 11. februar 2021 i
Folketeatret i Nørregade 39. Afslaget begrundes med, at lokaludvalget ønsker at bruge sine
penge på andre aktiviteter. 
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7. At Indre By Lokaludvalg giver afslag til en borger på en ansøgning om 49.500 kr. af
lokaludvalgets 2021-pulje til udstillingen ”Portrætserie af Indre Bys mangfoldige håndværkere
og skjulte perler i byrummet”, som vises i perioden den 15. december 2020-15. marts 2021 med
start i Kulturhuset Indre By. Afslaget begrundes med, at indholdet i udstillingen er uklart henset
til de få håndværkere, der er tilbage i Indre By. Lokaludvalget ønsker derfor at bruge sine penge
på andre aktiviteter.

8. at Indre By Lokaludvalg giver afslag til Foreningen Tilfældets Have på en ansøgning om 20.500
kr. af lokaludvalgets 2020-pulje til aktiviteten ”Talis Talkshow holder jul”, som afholdes den 12.,
13., og 19. december 2020 på Cafe Bobuska i Linnesgade 24. Afslaget begrundes med, at
lokaludvalget ønsker at bruge sine penge på andre aktiviteter. 

9. At Indre By Lokaludvalg giver afslag til en borger på en ansøgning om 50.000 kr. af
lokaludvalgets 2021-pulje til forestillingen ”En fortælling om stoffer”, som afholdes den 6.
februar, 20. marts og 3. april 2021 i Frederiksstaden i samarbejde med Novavi og en lokal
teaterinteresseret beboer. Afslaget begrundes med, at lokaludvalget ønsker at bruge sine
penge på andre aktiviteter.  

10. At Indre By Lokaludvalg giver to borgere tilsagn om 35.000 kr. til aktiviteten
”EVENTYRHAVERNE” i foråret og sommeren 2021; en skattejagt for børn med poster rundt om
i Indre By. Støtten øremærkes til "Materialer fortrinsvis genbrugsmaterialer", jf. ansøgerens
budget.

11. at Indre By Lokaludvalg giver afslag til en borger på en ansøgning om 21.200 kr. af
lokaludvalgets 2021-pulje til lysfilmen ”Solhesten - Copenhagen Light Festival 2021”, som vises
under Copenhagen Light Festival i perioden fra den 5. – 27. februar 2021. Afslaget begrundes
med, at lokaludvalget ønsker at bruge sine penge på andre aktiviteter. 

12. At Indre By Lokaludvalg giver Keynote ApS v/Helene Simonsen tilsagn om en
underskudsgaranti på 6.666,66 kr. af lokaludvalgets 2020-pulje til arrangementet ”Latino
Bambino – mad og musik fra de varme lande”, som afholdes to gange den 13. december 2020 i
Kulturhuset Indre By. Lokaludvalget støtter ikke med det ansøgte beløb på 20.000 kr., fordi af
fire af de planlagte seks arrangementer er afholdt, når lokaludvalget skal tage stilling til
ansøgningen, og fordi de samme fire arrangementer afholdes uden for Indre By.

Problemstilling

Lokaludvalget har modtaget 12 ansøgninger om støtte.

 

Løsning

1. På bænken
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Teater Kimone har ansøgt om 32.000 kr. af lokaludvalgets 2021-pulje til forestillingen 
”På bænken”, som afholdes over fire dage i perioden den 27. maj – 5. juni 2021. På hver af de
følgende lokationer vil der blive opført to pop-up events af 15 minutters varighed: Kongens Have,
Kongens, Nytorv, Gråbrødretorv og Det Kongelige Biblioteks Have. 

På en københavnerbænk vil de to ny-cirkusartister, Henriette Aarup (fra Teater Kimone) og Signe
Løve Anderskov (fra Cikaros) opføre akrobatik med overraskende bevægelser og imponerende
balancer. Forestillingerne vil blive opført til af klassisk klavermusik, hvor performerne står, sidder,
ligger, løfter, danser, hopper, ruller, hviler, bærer, støtter, bøjer, hvirvler og strækker sig med og mod
hinanden i leg med bænkens og byrummets potentiale. Bænken er valgt som scene, idet alle har et
tilhørsforhold til en københavnerbænk på den ene eller anden måde. 

Det er formålet, at vise og forandre publikums opfattelse af københavnerbænken og møde publikum,
hvor de dagligt færdes. Forestillingerne henvender sig til alle aldersgrupper, og alle der kommer forbi
kan nyde forestillingerne. En eventuel støtte fra lokaludvalget vil gå til lokaleleje til forberedelse,
ekstern løn, PR, forplejning, transport, administration, teknisk udstyr, kostumer og diverse.

Sekretariatets bemærkninger

Lokaludvalgets eventuelle tilsagn om støtte, skal være betinget af, at eventuelt gældende
corona-regler og -anbefalinger overholdes. Med den bemærkning ser sekretariatet intet til hinder for,
at lokaludvalget støtter ”På bænken”.

Puljegruppens anbefaling

To medlemmer vil ikke støtte, to medlemmer vil støtte.

Lidt gadeteateragtigt - det har der manglet i dette år. Er måske mere for scenekunstudvalget, men vi
kan godt støtte. De 16.000 i honorar fordeler sig på 8 forestillinger med to optrædende. Dvs 1.000 kr.
pr. optrædende pr. forestilling, hvilket er under tariffen. De øvrige udgifter er ikke honorar. Foreslår
16.000.

Formandens indstilling

At Indre By Lokaludvalg giver Teater Kimone tilsagn om 16.000 kr. af lokaludvalgets 2021-pulje til
pop up-forestillingen ”På bænken”, som afholdes fire dage i perioden den 27. maj – 5. juni 2021.på 
følgende lokationer: Kongens Have, Kongens, Nytorv, Gråbrødretorv og Det Kongelige Biblioteks
Have.

 

2. Diagnose: VIRKELIG

En borger har ansøgt om 20.000 kr. af lokaludvalgets 2021-pulje til den gratis aktivitet ”Diagnose:
VIRKELIG”, der åbner med fernisering den 5. marts 2021 og hvor der i de følgende weekender vil
være optrædener lørdag eller søndag frem til udstillingen lukker med finissage den 28. marts 2021.
Aktiviteten holdes i Danske Grafikeres Hus i Sølvgade 14. 
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Kunstneren ønsker med aktiviteten et øget fokus på mødet mellem forskellige virkeligheder – det
virkelige og det udefinerbare, måske forestillede – det uvirkelige. Grafiske værker skal være med til at
sætte spørgsmålstegn ved vores virkelighedsopfattelse, som blandt andet vil komme til udtryk i en
tid, hvor diagnosticering bruges flittigt for at forstå sig selv, hinanden og verden helhed. 
Diagnose: VIRKELIG består af grafiske blindpræg samt en performance med relation til blindpræget.
Blindprægene bliver monteret på vægge og på kropsstore folderammer, så de danner rum i rummene
og giver en 1:1 følelse af kroppen i rummet. 

Værkerne er skabt ud fra følgende spørgsmål: 1. Hvornår tæller noget som virkeligt? 2. Skal alle
kunne se, føle, høre det samme, for at det officielt kan defineres som virkeligt? 3. Kan man forestille
sig en virkelighedsinstans, bestående af mennesker fra forskellige faggrupper, der skal godkende
eller afskrive en given virkelighed ved prøvning? 4. Er det muligt at dele sin udefinerbare virkelighed
med andre, hvis den ikke har et vedtaget sprog, form eller udseende? 

Aktiviteten henvender sig primært til beboere i Indre By og københavnere på tværs af alder, køn og
etniciteter. Desuden henvender den sig til det kunstfaglige og kunstinteresserede publikum.
Aktiviteten har et samlet udgiftsbudget på 70.800 kr. En eventuel støtte fra lokaludvalget vil gå til tryk/
materialer samt transport.

Sekretariatets bemærkninger

Lokaludvalgets eventuelle tilsagn om støtte, skal være betinget af, at eventuelt gældende
corona-regler og -anbefalinger overholdes. Med den bemærkning ser sekretariatet intet til hinder for,
at lokaludvalget støtter ”Diagnose: VIRKELIG”.

Puljegruppens anbefaling

Ingen vil støtte projektet.  

Det er vigtige spørgsmål, hun rejser, men i det samlede projekt er der for meget honorar, selv om der
kun søges til materialer m.m. Måske en lidt lukket kreds og elitært projekt.

Formandens indstilling

At Indre By Lokaludvalg giver afslag til en borger på en ansøgning om 32.000 kr. af lokaludvalgets
2021-pulje til aktiviteten ”Diagnose: VIRKELIG”  i Danske Grafikeres Hus i Sølvgade , der åbner med
fernisering den 5. marts 2021 og hvor der i de følgende weekender vil være optrædener lørdag eller
søndag frem til udstillingen lukker med finissage den 28. marts 2021. Afslaget begrundes med, at
lokaludvalgetvil bruge sine pegne på andre aktiviteter.

 

3. Lysværket Trængsel ved Copenhagen Light Festival

Copenhagen Light Festival har ansøgt om 50.000 kr. af lokaludvalgets 2021-pulje til lysværket
”Trængsel”, som opsættes på Knasten ved Havnegade-promenaden i perioden den 5.- 27. februar
2021 under Copenhagen Light Festival 2021.
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Værket er skabt af kunstner Hans E. Madsen og lysdesigner Frederik Hougs, og det har til formål at
skabe liv samt give folk lyst til at bevæge sig ud i februarmørket. Lysværket udspringer af emnerne
tankestrøm, kommunikation og flow, rytmiske strømninger og dialog mellem mennesker. Værket
henvender sig til beboere i Indre By samt alle andre interesserede. En eventuel støtte fra
lokaludvalget vil gå til theaterpixels installation og lysdesign samt til honorar til Hans E. Madsen.

Sekretariatets bemærkninger

Lokaludvalgets eventuelle tilsagn om støtte, skal være betinget af, at eventuelt gældende
corona-regler og -anbefalinger overholdes. Med den bemærkning ser sekretariatet intet til hinder for,
at lokaludvalget støtter ”Lysværket Trængsel ved Copenhagen Light Festival”.

Puljegruppens anbefaling

Ingen vil støtte. Tilbagevendende begivenhed. 

Formandens indstilling

At Indre By Lokaludvalg giver afslag til Copenhagen Light Festival på en ansøgning om 50.000 kr. af
lokaludvalgets 2021-pulje til lysværket ”Trængsel”, som opsættes på Knasten ved
Havnegade-promenaden i perioden den 5.- 27. februar 2021 under Copenhagen Light Festival 2021.
Afslaget begrundes med, at lokaludvalget som udgangspunkt ikke støtter årligt tilbagevendende
begivenheder.

 

4. Baggårdskoncerter for udsatte i Nansensgade-kvarteret i december og januar måned

En borger har ansøgt om 50.000 kr. af lokaludvalgets 2021-pulje til ”Baggårdskoncerter for udsatte i
Nansensgade-kvarteret i december og januar måned”, som afholdes på seks forskellige dage, nemlig
den 13. og 20. december 2020 samt den 10., 17., 24. og 31. januar 2021. Koncerterne er åbne for
alle og vil blive afholdt i baggårde, fra altaner i Nansensgade-kvarteret eller evt. ved børnehuset.

Koncerterne har til formål at styrke fællesskabet blandt kvarterets mere udsatte og isolerede beboere
i aldersgruppen 60 – 75 år. Endvidere skal de modvirke social isolation og potentielt være med til at
hjælpe folk af med depressive tanker. Ifølge ansøgeren er Nansensgade-kvarteret kendetegnet ved
et stærkt fællesskab, som i disse tider er presset, fordi beboerne ikke kan mødes, hvilket isolerer
flere.

Musikken spilles af Niels Wilhelm Knudsen med trio med vægt på populærmusik, jazz, danske
højskolesange og lignende. Ansøgeren har allerede aftaler med forskellige andelsbestyrelser og et
gårdlaug om, at koncerterne kan holdes dér – herunder AB Turegården, hvor ansøger selv er
bosiddende.

Koncerterne har et samlet udgiftsbudget på 50.000 kr. En eventuel støtte fra lokaludvalget vil gå til
løn til arrangør, honorarer og indkøb af et mindre PA-anlæg til koncerterne.

Sekretariatets bemærkninger
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Lokaludvalgets eventuelle tilsagn om støtte, skal være betinget af, at eventuelt gældende
corona-regler og -anbefalinger overholdes. Med den bemærkning ser sekretariatet intet til hinder for,
at lokaludvalget støtter ”Baggårdskoncerter for udsatte i Nansensgade-kvarteret i december og
januar måned”.

Puljegruppens anbefaling

To vil støtte, og to vil ikke støtte.

Argumenter for: 
En ildsjæl med et godt lokalt netværk, tror vi. Der er to elementer: De 3.000 kr. til administration (er
vel til kopier og småindkøb) og de 5.000 kr. til leje af PA-anlæg. Rimeligt 
Så er der de 42.000 til musikerne. Der søges til 6 koncerter dvs. 7.000 kr. pr. koncert. Hvis der er fire
musikere er det billigt. Hvis de er to er det dyrt. Tariffen er vist godt 2.000 kr. 

De to, der vil støtte mener, at de skal have de 3.000 til at komme i gang på med lovning på de 5.000,
hvis det flasker sig. Og så evt. penge til 3 konkrete koncerter med konkrete musikere på konkrete
datoer. Dvs 8.000 af 2020-pengene og lovning på støtte til 3 koncerter med et mere detaljeret
budget 

Formandens indstilling

At Indre By Lokaludvalg giver en borger tilsagn om 17.000 kr. af lokaludvalgets 2020-pulje til
”Baggårdskoncerter for udsatte i Nansensgade-kvarteret i december og januar måned”, som afholdes
på seks forskellige dage, nemlig den 13. og 20. december 2020 samt den 10., 17., 24. og 31. januar
2021. Støtten øremærkes til koncerterne i december 2020. Lokaludvalget støtter ikke med det
ansøgte beløb på 50.000 kr., fordi det ønsker at sprede sine penge på forskellige aktiviteter.

 

5. Pisserendens Guldalder 1970-1990

Nørre Kvarters Beboerforening har ansøgt om 30.000 kr. af lokaludvalgets 2021-pulje til udgivelse af
bogen ”Pisserendens Guldalder 1970-1990”, som er planlagt til at blive udgivet i april 2021. Bogen
har til formål at fortælle om byudvikling på beboernes og de handlendes præmisser. Bogen vil
omhandle naboskab, venskab og samarbejde på tværs af meninger og forskelle, og om at gå imod
det, der bliver vedtaget på Rådhuset, og om at samarbejde på tværs. Bogen lægger op til en dialog
om forholdet mellem kommunen og borgerinddragelse og vil kunne bruges i undervisningsøjemed.

Der regnes med en indtægt på 32.000 kr. i bogsalg i Indre By og 52.000 kr. i bogsalg hos
boghandlere. En eventuel støtte fra lokaludvalget vil gå til tryk.

Sekretariatets bemærkninger

Lokaludvalget gav i november 2018 afslag til en lignende ansøgning med en begrundelse om, at
lokaludvalget ikke støtter bogudgivelser. Med den bemærkning ser sekretariatet intet til hinder for, at
lokaludvalget støtter ”Pisserendens Guldalder 1970-1990” med en underskudsgaranti.
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Puljegruppens anbefaling

To vil støtte, og to vil ikke.

De to, der ikke vil støtte mener, at det er en uskik, at hvis man søger til et afvist projekt igen, bliver vi
bløde i knæene. Gruppen omkring bogværket er veletableret med gode forbindelser og forhold. Vi
tror, at de kan få pengene ind. Lokaludvalget kunne købe nogle eksemplarer og bruge som gaver til
oplægsholdere m. v.

Formandens indstilling

At Indre By Lokaludvalg giver afslag til Nørre Kvarters Beboerforening på en ansøgning om 30.000
kr. af lokaludvalgets 2021-pulje til udgivelse af bogen ”Pisserendens Guldalder 1970-1990”. Afslaget
begrundes med, at lokaludvalget ikke støtter bogudgivelser.

 

6. Kold Tid

Year One, klima og events har ansøgt om 25.000 kr. af lokaludvalgets 2021-pulje til koncerten ”Kold
Tid”, som afholdes den 11. februar 2021 i Folketeatret i Nørregade 39. Koncerten vil sætte
kunstelementer fra rockmusik ind i en finkulturel setting, hvor kulisser og opvarmningsmusik vil være
avantgarde i sin form.

Hensigten er at afprøve nye koncepter af i tid, hvor Covid-19 fylder meget. Formen vil ligeledes koble
to forskellige genrer sammen og bygge bro mellem disse subkulturer. Koncerten henvender sig til
rockinteresserede, der kan nyde rockmusik i anderledes omgivelser.

Koncerten har et udgiftsbudget på 44.000 kr. Der regnes med entréindtægter på 15.000 kr., hvilket
 svarer til 100 solgte billetter. Videre regnes der med indtægter på 4.000 kr. i salg af mad- og
drikkevarer. En eventuel støtte fra lokaludvalget vil gå til lokaleleje, arrangørløn, honorarer, PR, lys/
lyd, forplejning og økonomistyring.

Sekretariatets bemærkninger

Lokaludvalgets eventuelle tilsagn om støtte, skal være betinget af, at eventuelt gældende
corona-regler og -anbefalinger overholdes. Med den bemærkning ser sekretariatet intet til hinder for,
at lokaludvalget støtter ”Kold Tid” med en underskudsgaranti.  

Puljegruppens anbefaling

Ingen vil støtte

Almindeligt kommercielt projekt med høj entre og smal målgruppe.

Formandens indstilling

At Indre By Lokaludvalg giver afslag til Year One, klima og events på en ansøgning om 25.000 kr. af
lokaludvalgets 2021-pulje til koncerten ”Kold Tid”, som afholdes den 11. februar 2021 i Folketeatret i
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Nørregade 39. Afslaget begrundes med, at lokaludvalget ønsker at bruge sine penge på andre
aktiviteter. 

 

7. Portrætserie af Indre Bys mangfoldige håndværkere og skjulte perler i byrummet

En borger har ansøgt om 49.500 kr. af lokaludvalgets 2021-pulje til udstillingen ”Portrætserie af Indre
Bys mangfoldige håndværkere og skjulte perler i byrummet”, som vises i perioden den 15. december
2020-15. marts 2021 med start i Kulturhuset Indre By. Herefter skal udstillingen rundt til andre
udstillingssteder, der endnu ikke er bestemt.

Ansøgeren, fotograf Shazia Khan, ønsker gennem en portrætserie at vise, hvordan gamle
håndværksformer såsom kunsthåndværk, f.eks.: barber, skorstensfejer, violinbygger, kongelig
bogbinder, skræddermester, skomager, snedker, sadelmager er med til at gøre Indre By til et unikt og
mangfoldigt sted, hvor der er plads til alle. Sammen med portrættet tages der også et detaljebillede
fra området omkring håndværkerens værksted, da Indre By har mange bygninger, der byder på flotte
arkitektoniske detaljer. Portrættet bliver ligeledes suppleret af et mindre interview med de enkelte
håndværkere, som efterfølgende vil være tilgængelig på Instagram og YouTube. Det er altså
ansøgers intention at vise de gamle håndværkformer og unikke miljøer, der lever side om side med
alt det nye i en by med et pulserende liv.

Udstillingen henvender sig til beboere i Indre By samt øvrige interesserede. Udstillingen har et samlet
udgiftsbudget på 49.500 kr. En eventuel støtte fra lokaludvalget vil gå til arrangørløn, honorarer, PR,
annoncering og SoMe, materialer, transport samt forplejning.

Sekretariatets bemærkninger

Lokaludvalgets eventuelle tilsagn om støtte, skal være betinget af, at eventuelt gældende
corona-regler og -anbefalinger overholdes. Tilsagnet om støtte skal desuden være betinget af, at
udstillingen vises i Indre By Lokaludvalgs område. Med de bemærkninger ser sekretariatet intet til
hinder for, at lokaludvalget støtter ”Portrætserie af Indre Bys mangfoldige håndværkere og skjulte
perler i byrummet”.

Puljegruppens anbefaling

To vil støtte, og to vil ikke støtte

De to, der ikke vil støtte, tror ikke på, at fotografen ved, hvad hun har med at gøre (derfor kan hun jo
godt være en dygtig fotograf). Det er ikke rigtigt, når hun skriver, at der er mange håndværk i Indre
By. Det var der engang. De er stort set alle sammen presset ud af huslejerne. Det er også lidt uklart,
om det er håndværk, kunstnere eller bygningsdetaljer hun går efter. Så nej.

Formandens indstilling

At Indre By Lokaludvalg giver afslag til en borger på en ansøgning om 49.500 kr. af lokaludvalgets
2021-pulje til udstillingen ”Portrætserie af Indre Bys mangfoldige håndværkere og skjulte perler i
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byrummet”, som vises i perioden den 15. december 2020-15. marts 2021 med start i Kulturhuset
Indre By. Afslaget begrundes med, at indholdet i udstillingen er uklart henset til de få håndværkere,
der er tilbage i Indre By. Lokaludvalget ønsker derfor at bruge sine penge på andre aktiviteter.

 

8. Talis Talkshow holder jul

Foreningen Tilfældets Have har ansøgt om 20.500 kr. af lokaludvalgets 2020-pulje til aktiviteten
”Talis Talkshow holder jul”, som afholdes den 12., 13., og 19. december 2020 på Cafe Bobuska i
Linnesgade 24.

Talkshowet er et arrangement, hvor både ukendte, semi-kendte og kendte personer inviteres til at
deltage som gæster, hvor der quizzes og hvor der stilles og svares på spørgsmål. Under lock-down i
foråret fungerede Talis Talkshow som et online talkshow. Denne gang inviteres folk til at deltage som
publikum, hvor man gratis kan få en hyggelig juleoplevelse og møde andre deltagere. Allerede før
selve talkshowet går i gang kan deltagerne mødes til papirklip, fællessang og andet underholdning.
Talkshowet henvender sig til folk i alle aldre.

Talkshowet har et samlet udgiftsbudget på 20.500 kr. Der regnes med indtægter på 4.000 kr. i salg af
mad- og drikkevarer.

Sekretariatets bemærkninger

Lokaludvalgets eventuelle tilsagn om støtte, skal være betinget af, at eventuelt gældende
corona-regler og -anbefalinger overholdes. Med den bemærkning ser sekretariatet intet til hinder for,
at lokaludvalget støtter ”Talis Talkshow holder jul” med en underskudsgaranti.  

Puljegruppens anbefaling

Ingen vil støtte.

Formandens indstilling

At Indre By Lokaludvalg giver afslag til Foreningen Tilfældets Have på en ansøgning om 20.500 kr. af
lokaludvalgets 2020-pulje til aktiviteten ”Talis Talkshow holder jul”, som afholdes den 12., 13., og 19.
december 2020 på Cafe Bobuska i Linnesgade 24. Afslaget begrundes med, at lokaludvalget ønsker
at bruge sine penge på andre aktiviteter. 

 

9. DOKU-teater – en fortælling om stoffer

En borger han ansøgt om 50.000 kr. af lokaludvalgets 2021-pulje til forestillingen ”En fortælling om
stoffer”, som afholdes den 6. februar, 20. marts og 3. april 2021 i Frederiksstaden i samarbejde med
Novavi og en lokal teaterinteresseret beboer. Forestillingen er en vandreforestilling, der spilles to
gange dagligt på hver af de ovennævnte datoer. Den tager sin begyndelse ved Toldbodgade 65,
hvorefter der vandres rundt til de øvrige scener, som indgår i forestillingen. 
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Selve forestillingen bliver fremført i det, der kaldes for doku-teater. Det er personlige historier fra det
virkelige liv, som er iscenesat med teatrets virkemidler og som fremføres af skuespillere. 
En fortælling om stoffer udvælges i samarbejde med Novavi, hvor en udsat ung fra det lokale miljø
deler sine egne erfaringer om mødet med stoffer. Tematikken skal lægge op til debat, skabe indsigt
samt sætte fokus på unges møde med stoffer, og hvad det kan medføre. Selve forestillingen foregår
ude i det fri og involverer publikum, som får mulighed for at komme tæt på og mærke
problemstillingerne, der behandles. Skuespillerne rekrutteres hovedsageligt fra Indre By. 

Forestillingen vil overholde det nuværende forsamlingsforbud, da der vil være max. 10 tilskuere pr.
scene. Publikum kan vandre fra scene til scene, hvorfor hver scene kan gentages fem gange pr.
forestilling, dvs. i alt 50 publikummer fordelt på grupper af 10. Da forestillingen planlægges at spille i
alt seks gange, kan 300 publikummer se forestillingen. Forestillingen henvender sig til personer i
aldersgruppen 16 – 30 år samt beboere og erhvervsdrivende i Indre By. 

Forestillingen har et samlet udgiftsbudget på 60.000 kr., og der regnes med et samlet deltagergebyr
på 10.000 kr., som er salg af 200 billetter til en billetpris på 50 kr. En eventuel støtte fra lokaludvalget
vil gå til lokaleleje, arrangørløn, ekstern løn, annoncering PR, SoMe, tryksager, transport, forplejning,
leje/ køb af lys og lyd samt fotografhonorar.

Sekretariatets bemærkninger

Lokaludvalgets eventuelle tilsagn om støtte, skal være betinget af, at eventuelt gældende
corona-regler og -anbefalinger overholdes. Med den bemærkning ser sekretariatet intet til hinder for,
at lokaludvalget støtter ”DOKU-teater – en fortælling om stoffer” med en underskudsgaranti.

Puljegruppens anbefaling

Ingen vil støtte. Støtter man i givet fald Lænken (nu NOVAVI)?

Formandens indstilling

At Indre By Lokaludvalg giver afslag til en borger på en ansøgning om 50.000 kr. af lokaludvalgets
2021-pulje til forestillingen ”En fortælling om stoffer”, som afholdes den 6. februar, 20. marts og 3.
april 2021 i Frederiksstaden i samarbejde med Novavi og en lokal teaterinteresseret beboer.
Afslaget begrundes med, at lokaludvalget ønsker at bruge sine penge på andre aktiviteter.  

 

10. EVENTYRHAVERNE

To borgere har ansøgt om 35.000 kr. til aktiviteten ”EVENTYRHAVERNE”, som afholdes i løbet af
foråret og sommeren 2021. Ansøgerne vil gennem eventyr-fortællinger give børn viden om
biodiversitet, idet der i følge ansøgerne mangler natur i Indre By, som kan være med til at styrke
børns mentale og fysiske sundhed. For at nå børnene i øjenhøjde bygges der syv huse/haver i
genbrugspaller, der placeres rundt i Indre By. Heri plantes der blomster, planter og urter, ligesom der
bygges små bistader. De deltagende børn skal på en skattejagt rundt i byen, hvor målet er at finde
huse/haverne og opleve det liv, der er ved dem. Ved hver af de syv huse/haver vil der ligge

Side 61



information, så man uden guide selv kan lære om biodiversitet. Derved er konceptet også
coronavenligt, idet man ikke behøver komme i kontakt med andre. Aktiviteten henvender sig særligt
til børn og andre nysgerrige sjæle, og det er gratis at deltage. Ansøgerne samarbejder med
Miljøpunkt Indre & Christianshavn om aktiviteten.

Aktiviteten har et samlet udgiftsbudget på 170.000 kr. En eventuel støtte fra lokaludvalget vil gå til
materialer, planter, ideudvikling/koncept, transport, udgifter til håndværker, rådgivning om
biodiversitet.

Sekretariatets bemærkninger

Lokaludvalgets eventuelle tilsagn om støtte, skal være betinget af, at eventuelt gældende
corona-regler og -anbefalinger overholdes. Med den bemærkning ser sekretariatet intet til hinder for,
at lokaludvalget støtter ”EVENTYRHAVERNE”.

Puljegruppens anbefaling

Alle vil støtte, heraf to på visse betingelser:

Det er et meget sympatisk og fint projekt, men ikke meget frivillighed i det. Der er meget løn/honorar i
projektet bare pakket ind i andre ord: “ideudvikling”, “håndværkerudgifter”, “rådgivning”. Så vidt vi kan
se, er ideen udviklet. Vi synes bestemt, at det skal blive til noget, men vil være mere trygge ved, at
det var forankret i Miljøpunktet, hvor der både vil være rådgivning og lidt hånd i hanke med forbruget.
Mon Marianne & co vil byde ind på det? Så kunne vi støtte det som eget projekt.

Formandens indstilling

At Indre By Lokaludvalg giver to borgere tilsagn om 35.000 kr. til aktiviteten ”EVENTYRHAVERNE” i
foråret og sommeren 2021; en skattejagt for børn med poster rundt om i Indre By. Støtten
øremærkes til "Materialer fortrinsvis genbrugsmaterialer", jf. ansøgerens budget.

 

11. Solhesten - Copenhagen Light Festival 2021

En borger har ansøgt om 21.200 kr. af lokaludvalgets 2021-pulje til lysfilmen ”Solhesten -
Copenhagen Light Festival 2021”, som vises under Copenhagen Light Festival i perioden 5. – 27.
februar 2021. Lysfilmen er 12 minutter lang. I februarmørket bliver den projiceret op på
Nationalmuseets gavl, hvor arkitektur, billedkunst og musik kobles sammen. Selve lokationen er valgt
i samarbejde med Nationalmuseet. På åbningsdagen for Copenhagen Light Festival vil ansøger, som
også er kunstneren, male solhesten på et lysbord, der projiceres op på gavlen. Her vil kunstneren
fremføre en cyklisk fortælling i farverige billeder og lyd, som viser gangen fra morgengry til
solnedgang, hvor mennesker, dyr, dag, nat og stjernebilleder indgår. Undervejs skildres ligeledes fem
forskellige livsrytmer stilhed, stacatto, kaos, lyrik og flow. Hele seancen optages og vises derefter i
hele festivalperioden på gavlen. Aktiviteten henvender sig både til børn og voksne, og det er gratis se
lysfilmen.
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Det samlede udgiftsbudget er 60.280 kr. En eventuel støtte fra lokaludvalget vil gå til honorar, strøm,
live performance, leje af trailer, genstarter til video, materialer, optagelse/ redigering, opsætning/
nedtagning, tårn til visning af filmen samt til beskyttelse af teknisk udstyr, generalprøve samt øvelser
til live performance.

Sekretariatets bemærkninger

Lokaludvalgets eventuelle tilsagn om støtte, skal være betinget af, at eventuelt gældende
corona-regler og -anbefalinger overholdes. Med den bemærkning ser sekretariatet intet til hinder for,
at lokaludvalget støtter ”Solhesten - Copenhagen Light Festival 2021”.

Puljegruppens anbefaling

Ikke mere Lysfest.

Formandens indstilling

At Indre By Lokaludvalg giver afslag til en borger på en ansøgning om 21.200 kr. af lokaludvalgets
2021-pulje til lysfilmen ”Solhesten - Copenhagen Light Festival 2021”, som vises under Copenhagen
Light Festival i perioden fra den 5. – 27. februar 2021. Afslaget begrundes med, at lokaludvalget
ønsker at bruge sine penge på andre aktiviteter. 

 

12. Latino Bambino – mad og musik fra de varme lande

Keynote ApS ved Helene Simonsen har ansøgt om 20.000 kr. af lokaludvalgets 2021-pulje til
arrangementet ”Latino Bambino – mad og musik fra de varme lande”, som afholdes tre gange hhv.
 den 29. november 2020 i Krudttønden på Østerbro, den 5. december 2020 i Union på Nørrebro og
den 13. december 2020 i Kulturhuset Indre By.

Arrangementet stables på benene i et samarbejde mellem DITKbh, de tre københavnske musikere
Martin Buono (guitar), Francesco Calí (accordeon) og Helene Simonsen (fløjte) samt det peruvianske
gadekøkken, Generoso, der ligger på Nørrebro.

De ønsker i en svær tid med Covid-19 at samle de lokale i de tre kulturhuse til koncerter, hvor der
spilles en blanding af det klassiske og det folkloristiske latinamerikanske efterfulgt af fælles
udendørsspisning med mad fra det peruvianske køkken.

Det er hensigten at skabe liv og glæde og styrke lokale fællesskaber, initiativer, mangfoldighed og
sætte fokus på København som en multikulturel by. Ansøgerne håber, at arrangementet kan blive en
årlig tilbagevende begivenhed, der hvert år kan præsentere nye musikere og køkkener.

Arrangementet har et samlet udgiftsbudget på 153.000 kr. Der regnes med et samlet deltagergebyr
på 15.000 kr. En eventuel støtte fra lokaludvalget vil gå til lokaleleje, arrangørløn, honorarer,
annoncering/ PR, tryk/ materialer, forplejning, KODA, lydmand og lysmand.
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Sekretariatets bemærkninger

Lokaludvalgets eventuelle tilsagn om støtte, skal være betinget af, at eventuelt gældende
corona-regler og -anbefalinger overholdes. To af lokationerne ligger udenfor Indre By Lokaludvalgs
område. Med de bemærkninger ser sekretariatet intet til hinder for, at lokaludvalget støtter 
den del af ”Latino Bambino – mad og musik fra de varme lande”, der foregår i Indre By, med en
underskudsgaranti.  

Puljegruppens anbefaling

En vil støtte, en vil ikke og to vil undtagelsesvis.

Det er et ret kommunalt projekt, men endelig noget for børn med deres familier. Noget andet godt
ved projektet er, at pengene kan tages fra 2020-puljen. Så undtagelsesvis et coriona-o k. Deres
annonceringsplan virker ikke særlig overbevisende. Kan vi hjælpe dem med det? Men DITKbh har jo
et ret godt netværk.

Formandens indstilling

At Indre By Lokaludvalg giver Keynote ApS v/Helene Simonsen tilsagn om en underskudsgaranti på
6.666,66 kr. af lokaludvalgets 2020-pulje til arrangementet ”Latino Bambino – mad og musik fra de
varme lande”, som afholdes to gange den 13. december 2020 i Kulturhuset Indre By. Lokaludvalget
støtter ikke med det ansøgte beløb på 20.000 kr., fordi af fire af de planlagte seks arrangementer er
afholdt, når lokaludvalget skal tage stilling til ansøgningen, og fordi de samme fire arrangementer
afholdes uden for Indre By.

Økonomi

Rammen for puljeansøgninger i 2020 er på 300.000 kr. Lokaludvalget har hidtil disponeret for 88.825
kr.  Hvis lokaludvalget følger indstillingerne, vil der være disponeret for yderligere 23.666,66 kr. af
2020-puljen.  

Der er endnu ingen ramme for 2021. Lokaludvalget har hidtil disponeret for 68.000 kr. af 2021-puljen.
Beslutter lokaludvalget at følge indstillingerne, vil der være disponeret for yderligere 51.000 kr. af
2021-puljen.

Videre proces

Sekretariatet orienterer ansøgerne om lokaludvalgets beslutning og varetager den videre
sagsbehandling.

Beslutning

1. Lokaludvalget godkendte indstillingen om at give Teater Kimone tilsagn om 16.000 kr. af
lokaludvalgets 2021-pulje til pop up-forestillingen ”På bænken”, som afholdes fire dage i
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perioden den 27. maj – 5. juni 2021 på følgende lokationer: Kongens Have, Kongens, Nytorv,
Gråbrødretorv og Det Kongelige Biblioteks Have.

2. Lokaludvalget godkendte indstillingen om at give afslag til en borger på en ansøgning om
32.000 kr. af lokaludvalgets 2021-pulje til aktiviteten ”Diagnose: VIRKELIG”  i Danske
Grafikeres Hus. Afslaget begrundes med, at lokaludvalget vil bruge sine penge på andre
aktiviteter.

3. Lokaludvalget godkendte indstillingen om at give afslag til Copenhagen Light Festival på en
ansøgning om 50.000 kr. af lokaludvalgets 2021-pulje til lysværket ”Trængsel”, som opsættes
på Knasten ved Havnegade-promenaden i perioden den 5.- 27. februar 2021 under
Copenhagen Light Festival 2021. Afslaget begrundes med, at lokaludvalget som udgangspunkt
ikke støtter årligt tilbagevendende begivenheder.

4. Lokaludvalget godkendte indstillingen om at give en borger tilsagn om 17.000 kr. af
lokaludvalgets 2020-pulje til ”Baggårdskoncerter for udsatte i Nansensgade-kvarteret i
december og januar måned”. Støtten øremærkes til koncerterne i december 2020.
Lokaludvalget støtter ikke med det ansøgte beløb på 50.000 kr., fordi det ønsker at sprede sine
penge på forskellige aktiviteter.

5. Lokaludvalget godkendte indstillingen om at give afslag til Nørre Kvarters Beboerforening på en
ansøgning om 30.000 kr. af lokaludvalgets 2021-pulje til udgivelse af bogen ”Pisserendens
Guldalder 1970-1990”. Afslaget begrundes med, at lokaludvalget ikke støtter bogudgivelser.
Lokaludvalget godkendte et forslag fra Bent Lohmann om, at lokaludvalget opfordrer ansøgeren
til at søge lokaludvalget om støtte til aktiviteter som foredrag, byvandring, reception eller
lignende i forbindelse med udgivelsen af bogen.

6. Lokaludvalget godkendte indstillingen om at give afslag til Year One, klima og events på en
ansøgning om 25.000 kr. af lokaludvalgets 2021-pulje til koncerten ”Kold Tid”, som afholdes
den 11. februar 2021 i Folketeatret. Afslaget begrundes med, at lokaludvalget ønsker at bruge
sine penge på andre aktiviteter.

7. Lokaludvalget godkendte indstillingen om at give afslag til en borger på en ansøgning om
49.500 kr. af lokaludvalgets 2021-pulje til udstillingen ”Portrætserie af Indre Bys mangfoldige
håndværkere og skjulte perler i byrummet”, som vises i perioden den 15. december 2020-15.
marts 2021 med start i Kulturhuset Indre By. Afslaget begrundes med, at indholdet i udstillingen
er uklart henset til de få håndværkere, der er tilbage i Indre By. Lokaludvalget ønsker derfor at
bruge sine penge på andre aktiviteter.

8. Lokaludvalget godkendte indstillingen om at give afslag til Foreningen Tilfældets Have på en
ansøgning om 20.500 kr. af lokaludvalgets 2021-pulje (oprindeligt 2020-puljen) til aktiviteten
”Talis Talkshow holder jul”, på Cafe Bobuska i Linnesgade. Afslaget begrundes med, at
lokaludvalget ønsker at bruge sine penge på andre aktiviteter.

9. Lokaludvalget godkendte indstillingen om at give afslag til en borger på en ansøgning om
50.000 kr. af lokaludvalgets 2021-pulje til forestillingen ”En fortælling om stoffer”, som afholdes
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den 6. februar, 20. marts og 3. april 2021 i Frederiksstaden i samarbejde med Novavi og en
lokal teaterinteresseret beboer. Afslaget begrundes med, at lokaludvalget ønsker at bruge sine
penge på andre aktiviteter. 

10. Lokaludvalget godkendte indstillingen om at give to borgere tilsagn om 35.000 kr. til aktiviteten
”EVENTYRHAVERNE” i foråret og sommeren 2021; en skattejagt for børn med poster rundt om
i Indre By. Støtten øremærkes til "Materialer fortrinsvis genbrugsmaterialer", jf. ansøgerens
budget.

11. Lokaludvalget godkendte indstillingen om at give afslag til en borger på en ansøgning om
21.200 kr. af lokaludvalgets 2021-pulje til lysfilmen ”Solhesten - Copenhagen Light Festival
2021”, som vises under Copenhagen Light Festival i perioden 5. – 27. februar 2021. Afslaget
begrundes med, at lokaludvalget ønsker at bruge sine penge på andre aktiviteter.

12. Lokaludvalget godkendte indstillingen om at give Keynote ApS v/Helene Simonsen tilsagn om
en underskudsgaranti på 6.666,66 kr. af lokaludvalgets 2020-pulje til arrangementet ”Latino
Bambino – mad og musik fra de varme lande”, som afholdes to gange den 13. december 2020 i
Kulturhuset Indre By. Lokaludvalget støtter ikke med det ansøgte beløb på 20.000 kr., fordi fire
af de planlagte seks arrangementer er afholdt, når lokaludvalget skal tage stilling til
ansøgningen, og fordi de samme fire arrangementer afholdes uden for Indre By.
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INDRE BY LOKALUDVALG

17.  B-sag: Status på lokaludvalgets 2020-pulje (2020-0887917)

Indre By Lokaludvalg skal tage en status på lokaludvalgets 2020-pulje til efterretning.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg tager status på lokaludvalgets 2020-pulje til efterretning - se bilaget.

 

Problemstilling

Lokaludvalget har bedt om en status på lokaludvalgets pulje i hvert lokaludvalgsmøde.

Løsning

Formanden foreslår, at lokaludvalget tager status på lokaludvalgets 2020-pulje til efterretning - se
bilaget.

Økonomi

Se bilaget.

Videre proces

 

Lokaludvalget arbejder videre i henhold til sit budget.

Beslutning

1. Lokaludvalget tog status på lokaludvalgets 2020-pulje til efterretning.

 

Bilag
1. Økonomioversigt 2020
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INDRE BY LOKALUDVALG

18.  B-sag: Budget for lokaludvalgets 2021-pulje (2020-0887221)

Indre By Lokaludvalg skal beslutte sit budget for 2021.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg godkender budgettet for 2021-puljen, som fremgår af økonomiafsnittet
og bilaget.

 

Problemstilling

Lokaludvalgets pulje for 2021 er på 1.461.600 kr.

Løsning

Nedenfor refereres til økonomiafsnittet og bilaget.

Ad. 1 Puljeansøgninger

Det foreslås, at der afsættes en ramme på 231.600 kr. til puljeansøgninger. Indtil videre er der
disponeret 68.000 kr. af rammen.

Ad 2. Det lokale miljøarbejde

Det foreslås, at der afsættes en ramme på 680.000 kr. til det lokale miljøarbejde. Det er det beløb,
som lokaludvalget med vedtagelsen af driftsstøtteaftalen for 2021 har givet tilsagn om at give
Miljøpunkt Indre By & Christianshavn i driftsstøtte.

Ad 3. Borgerdialogaktiviteter

Det foreslås, at der afsættes en ramme på 300.000 kr. til borgerdialogaktiviteter. Indtil videre er der
disponeret for 15.000 kr. af rammen til borgermødet den 13. januar 2021 sammen med
Christianshavns Lokaludvalg om Lynetteholm.

I en anden sag på dagsordenen for lokaludvalgets møde den 10. december 2020 foreslås det, at der
afsættes en ramme på 10.000 kr. til et borgermøde ultimo januar 2021 om nattelivet. Forslaget
fremgår af bilaget.
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I bilaget ses borgerdialogaktiviteter, som skulle have fundet sted i 2020, men som endnu ikke er
blevet til noget pga. coronakrisen. Lokaludvalget kan vurdere, om der skal afsættes penge til disse
aktiviteter, så de kan holdes i 2021, eller om de helt skal aflyses.

Ad 4. Egne projekter

Det foreslås, at der afsættes en ramme på 220.000 kr. til egne projekter.

I bilaget foreslås det, at der af denne ramme afsættes 50.000 kr. til hhv. udarbejdelsen af en
kvarterplan for Grønnegade-kvarteret og Adelgade-kvarteret, dvs. i alt 100.000 kr. Pengene skal
bruges til annoncering og borgerdialogaktiviteter samt til layout og publicering af de to kvarterplaner.

I bilaget foreslås det også, at lokaludvalget afsætter en ramme på 100.000 kr. til nattelivskampagnen,
som lokaludvalget samarbejder med Sikker By om. Der var afsat 100.000 kr. til kampagnen på
2020-budgettet, men pengene når ikke at blive brugt.

Økonomi

Forslag til Budget 2021:

  Budget: 1.461.600 Ramme Disponeret
1 Puljeansøgninger 231.600 68.000
2 Det lokale miljøarbejde 680.000 680.000
3 Borgerdialogaktiviteter 300.000 15.000
4 Egne projekter 220.000 0
5 Drift af hjemmeside 15.000 15.000
6 Drift af debatvogn 15.000 15.000
  SUM 1.461.600 793.000

 

Videre proces

Lokaludvalget arbejder i henhold til det godkendte budget.

Beslutning

1. Lokaludvalget godkendte budgettet for 2021-puljen, som fremgår af økonomiafsnittet og
bilaget.

 

Bilag
1. Forslag til Budget 2021
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INDRE BY LOKALUDVALG

19.  B-sag: Henvendelser til lokaludvalget, december 2020 (2020-0883180)

Indre By Lokaludvalg skal tage formandens håndtering af henvendelser til lokaludvalget til
efterretning.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg tager håndteringen af henvendelser til lokaludvalget siden sidste
lokaludvalgsmøde til efterretning

Problemstilling

Siden mødet den 12. november 2020 har lokaludvalget modtaget en række henvendelser.

Løsning

1. Demonstration på Christiansborg Slotsplads

En borger skrev med mail den 9. november 2020, at der er en meget støjende demonstration på
Slotspladsen, som har stået på en uges tid. Demonstranterne larmer med koklokker, truthorn,
grydelåg osv. næsten i døgndrift. Beboerne er ved at blive vanvittige. Hun har fået oplyst hos
Københavns Politi, at der er givet tilladelse til demonstrationen indtil d. 30. november 2020. Hun
undrer sig over, hvem giver en sådan tilladelse.

Sekretariatet bad den 10. november 2020 Teknik- og Miljøforvaltningen svare borgeren og
lokaludvalget.

 

2. Drik alt hvad du kan for xx kr.

Med mail den 11. november 2020 kommenerede en borger på lokaludvalgets
borgerpanelundersøgelse om nattelivet. Hun foreslog, at man forbyder "drik alt hvad du kan for xx”,
da det er disse barer, som tilbyder dette, der står for alt balladen og svineriet på Gothersgade.

Sekretariatet svarede samme dag, at lokaludvalget tager forslaget med i den videre proces vedr.
revision af kommunens restaurations- og nattelivsplan.
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3. Projekt: 'Vendersgade - bedre for cyklister'

Med mail den 12. november 2020 oplyste Teknik- og Miljøforvaltningen, at projektforslaget for
Vendersgade er lige på trapperne, hvorfor forvaltningen vil høre, om lokaludvalget ønsker at få
projektet i høring igen. Siden projektet var i høring i lokaludvalget i 2018 er der kun ændret ét forhold
i projektforslaget: I dispositionsforslaget var der vist fire træer på fortovet ud for Israels Plads, som nu
er udgået af projektet, fordi nærmere undersøgelser af parkeringskælder-konstruktionen viste, at der
ikke er plads til træerne.

Efter aftale med formandskabet svarede sekretariatet, at lokaludvalget ikke skal have projektet i
høring igen.

 

4. Støj fra parkerede lastbiler på Kultorvet

Med mail den 13. november 2020 og de efterfølgende dage orienterede en borger lokaludvalget om
hans korrespondance med Teknik- og Miljøforvaltningen og Hørkram om støj tidligt om morgenen på
Kultorvet fra Hørkrams lastbiler.

Hørkram oplyste med mail den 16. november 2020, at når man oplever, at deres lastbil indimellem
holder tændt og indimellem er slukket, skyldes det, at de ved kørsel af fødevarer er underlagt meget
restriktive temperaturregler. Temperaturen udenfor samt antallet og længden af tidligere stop er
afgørende for, om det er muligt at slukke for kølemotoren under det pågældende stop. I alle tilfælde,
hvor det er muligt, slukker de – af hensyn til beboerne – lastbilerne.

Med hensyn til tomgangsregulativet drives deres kølemaskiner af lastbilernes motorer, hvorfor
lastbilerne ofte er nødt til at holde i tomgang under aflæsning og levering. Kølemaskinerne er
driftsudstyr, og vores biler er derfor undtaget fra tomgangsregulativet.

Hørkram oplyser, at miljøet er et meget vigtigt område for dem, hvorfor de løbende skifter deres
vognpark ud for at sikre, at deres lastbiler er så optimerede som muligt i forhold til miljøet og de
muligheder, der er indenfor transportområdet. 

Teknik- og Miljøforvaltningen oplyste med mail den 26. november 2020, at der er en undtagelse i
tomgangsregulativet for køretøjer, der skal bruge motorkraft til komprimering af affald, opretholdelse
af trykluft mv. Forvaltningen oplyste videre, at Miljøbeskyttelsesloven gælder på private arealer. Da
vare- og lastbilerne holder på Kultorvet, som er offentlig vejareal, giver Miljøbeskyttelsesloven derfor
ikke mulighed for kommunal indgriben.

Det er forvaltningens vurdering, at leverandører i København generelt er lydhøre overfor støjklager
og aktivt forsøger at løse de problemer, der måtte opstå.

Forvaltningen fortæller, at i Københavns Kommunes Handlingsplan for vejstøj fra 2018 indgår et
initiativ, der omhandler varelevering. Kommunen har tidligere fået puljemidler fra Færdselsstyrelsen
til at lave forsøg med støjsvag varelevering i ydertimerne, som ikke medførte yderligere støjklager og
var medvirkende til brændstofbesparelser på ca. 15 %. Som opfølgning på handlingsplanen vil
forvaltningen udarbejde en vejledning for, hvordan støjsvag varelevering i ydertimerne kan
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implementeres i praksis i København. Dette initiativ kræver dog investeringer i støjsvage køretøjer,
som el- eller hybridkøretøjer samt investeringer i støjsvage rullebure m.m., og er derfor mere
omkostningstungt for virksomhederne.  

Forvaltningen oplyser derudover, at der i Københavns Kommunes budget for 2021 er afsat midler til
at udarbejde en byrums- og trafikplan for Middelalderbyen. Formålet er at begrænse biltrafikken og
parkeringen i området med henblik på at skabe bedre byrum og bedre forhold for fodgængere og
cyklister.

Endvidere er der med Budget 2020 blevet igangsat en større analyse af en grøn omstilling af
trafikken samt en analyse af reduktion af biltrafik og tung trafik i Indre By og brokvartererne.
Analyserne bliver samlet betegnet Mobilitetsanalyserne. Mobilitetsanalyserne kan potentielt have
indvirkning på området, og det forventes, at der bliver truffet politisk beslutning om analyserne i første
halvdel af 2021. Formålet med analyserne er at pege på, hvordan CO2-udledningen fra vejtrafikken
kan reduceres, samt at kortlægge, hvordan en anderledes prioritering af vejarealer kan understøtte
brugen af grønne transportformer.

 

5. Sorteringspunkter

Med mail den 19. november 2020 oplyste Teknik- og Miljøforvaltningen, at der inden for de
kommende år skal etableres 750 affaldssorteringspunkter på offentligt tilgængeligt areal i
København, og arbejdet med at finde placeringer til dem begynder nu.

Det betyder at forvaltningen i løbet af 2021 og 2022 kommer ud i Indre By for at finde ud af hvordan
sorteringspunkterne bedst muligt placeres. I den proces vil forvaltningen gerne trække på
lokaludvalgets viden og få jeres input med.

Miljøpunkt Indre By & Christianshavn oplyste med mail den 2. december 2020, at i følge Teknik- og
Miljøforvaltningen skal 50 af sorteringspunkterne  etableres i Indre By og på Christianshavn.
Formentlig starter indsatsen i Indre By og på Christianshavn konkret i anden kvartal af 2021.

Indsatsen, herunder arbejdet med at finde lokaliteter til sorteringsspots, sammen med lokale borgere,
lokaludvalg og deres arbejdsgrupper, indgår i årsplan for det lokale miljøarbejde 2019-2020 samt
planen for 2021.

Miljøpunktet foreslår, at de indledningsvis drøfter projektet med Byudviklingsgruppen og gerne
repræsentanterne fra hvert beboerområde i Indre By Lokaludvalg.

 

6. Østbanegade

Med mail den 16. oktober 2020 spurgte en borger om, hvordan det planen for genåbningen af
Østbanegade ser ud.

Sekretariatet bad Teknik- og Miljøforvaltningen svare borgeren og lokaludvalget.
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Forvaltningen svarede den 20. november 2020, at i forbindelse med etablering af metrostationen
Østerport har Metroselskabet midlertidigt lukket adgangen for biler fra Oslo Plads til Østbanegade.
Når anlægsarbejderne under jorden forventelig bliver afsluttet i løbet af foråret 2021, etablerer
Metroselskabet vejanlægget over jorden i overensstemmelse med lokalplanen for Østerport
metrostationsplads.

Projektet omfatter bl.a. en genåbning af højresvinget for biler fra Oslo Plads til Østbanegade. På
forvaltningens seneste koordineringsmøde med Metroselskabet den 3. november 2020 blev det
oplyst, at anlægsarbejderne over jorden forventes afsluttet i maj 2021.

 

7. Konference om østlig ringvej

Med mail den 6. november 2020 skrev sekretariatet for Bispebjerg Lokaludvalg til sekretariaterne for
Østerbro Lokaludvalg, Indre By Lokaludvalg, Christianshavns Lokaludvalg, Amager Øst Lokaludvalg
og Amager Vest Lokaludvalg, at de nævnte bydele alle bliver – på meget forskellig vis – berørt af en
kommende østlig ringvej. Derfor er en idé om en fælles lokaludvalgskonference opstået, så man kan
belyse de lokale udfordringer.

Sekretariatet og formandskabet har talt om det. På den baggrund har sekretariatet indtil videre
forholdt sig forbeholden over for ideen.

Som det ser ud pr. 4. december 2020, vil Bispebjerg Lokaludvalg, Østerbro Lokaludvalg og Amager
Vest Lokaludvalg gå videre med ideen.

 

Økonomi

Intet. 

Videre proces

Se ovenfor.

Beslutning
Lokaludvalget tog formandens håndtering af henvendelser til lokaludvalget siden sidste
lokaludvalgsmøde til efterretning
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INDRE BY LOKALUDVALG

20.  Meddelelser (2020-0883172)

Beslutning
Samarbejde om borgerinvolvering i Middelalderbyen 2021

Bent Lohmann oplyste, at Teknik- og Miljøforvaltningen har foreslået, at forvaltningen og
lokaludvalget samarbejder om tilrettelæggelse af borgerinvolvering i de næste skridt i forhold til
projektet ”Mindre biltrafik i Middelalderbyen”.

Lokaludvalget bad Bent Lohmann om at svare positivt på forslaget samt meddele forvaltningen, at
han selv samt Anton Skovle og Jens Erik Frandsen er lokaludvalgets kontaktpersoner på projektet.

 

Advisory Board for natteliv

Bent Lohmann orienterede kort om status på Advisory Board for natteliv og om de kommende
arbejdsgruppemøder i regi af Advisory Board.

 

Følgegruppe vedr. Sankt Jørgens Sø

Susan Brinck oplyste, at der har været møde i følgegruppen vedr. Sankt Jørgens Sø.
Grundlæggende udvikler projektet sig positivt. Bl.a. er der nu mere fokus på lokal løsninger for
regnvandsnedsivning.

 

Hotel i Købmagergade

Bent Lohmann oplyste, at der har været møde med Hines Nordic om hotellet i Købmagergade.
Blandt mødets konklusioner var, at hotellet med en "husorden" skal være opmærksom på, hvordan
det fungerer i forhold til sine naboer og omgivelser som sådan. Lokaludvalget kan prøve at
konkretisere og arbejde for at få udbredt en sådan "husorden" til alle hoteller i Indre By.
Bent Lohmann oplyste, at han til lokaludvalgets møde den 14. januar 2021 vil foreslå, at
lokaludvalget nedsætter en hotelgruppe, der skal se på dette. Susan Brinck og Marietta Bonnet
oplyste, at de ønsker at deltage i gruppen.

 

UNESCO World Capital of Architecture i 2023
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Bent Lohmann oplyste, at stadsarkitekten har inviteret lokaludvalgene til Teams-møde den 15.
december 2020 om UNESCO World Capital of Architecture i 2023.

 

Turisme

Bent Lohmann oplyste, at formandskabet har møde med Wonderful Copenhagen i januar 2021. Der
skal tales om resultaterne af lokaludvalgets borgerpanelundersøgelser om turisme.
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INDRE BY LOKALUDVALG

21.  Eventuelt

Indstilling og beslutning

Problemstilling

Løsning

Økonomi

Videre proces

Beslutning
Ingolf Ibus oplyste, at borgere har henvendt sig til ham om, at de er utrygge ved corona-situationen
ved Søerne, da især løbere ikke holder afstand. Bent Lohmann oplyste, at han vil foreslå
kommunens beredskab at genindføre ensretning af stien omkring Søerne.
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INDRE BY LOKALUDVALG

Om lokaludvalgets møde den 10. december 2020

Mødet startede kl. 18.30 og sluttede kl. 22.18.

 

Om dagsordenen

Dagsordenen blev behandlet i denne rækkefølge:

1. Åben spørgetid
2. Referat og godkendelse af dagsordenen
3. Præsentation af Miljøkonsekvensrapporten for Lynetteholm
12. Borgermøde om nattelivet i Indre By
13. Arbejdsgruppe vedr. udviklingen af Kulturhuset Indre By
15. Temaer for dialog med kultur- og fritidsborgmesteren
16. Puljeansøgninger, december 2020, nr. 1-4 og 6-12
17. Status på lokaludvalgets 2020-pulje
18. Budget for lokaludvalgets 2021-pulje
4. Forslag om at lokaludvalget er vært for en miljøkonference for lokaludvalg
5. Høringssvar om forslag til ændrede retningslinjer for altaner
6. Status på Metropolzonen
7. Parkeringspladser til beboerne i Middelalderbyen
8. Københavns Kommunes erhvervsstrategi og Indre By
9. Store skoler på små grunde
10. Orientering fra arbejdsgrupperne mv.
11. Høringssvar om mulighed for billetindtægter ved arrangementer på offentligt vejareal
14. Borgerpanelundersøgelse om Püchlers bastion og Danmarksmonumentet
16. Puljeansøgninger, december 2020, nr. 5
19. Henvendelser til lokaludvalget, december 2020
20. Meddelelser
21. Eventuelt
T1. Køb af lydmåler

 

Mødedeltagere

Beboerrepræsentationen Nansensgade 47 Bent Lohmann

Rådet for Bæredygtig Trafik Kjeld A. Larsen

Tivolis Venner Jep Loft
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Miljøpunkt Indre By/Christianshavn Marietta Bonnet

A/B Hjørnehuset, Øster Farimagsgade 75 / Zinnsgade 2 Anton Ørnbo Skovle

Husejerforeningen ved Øster Farimagsgade (Kartoffelrækkerne) Ingolf Ibus

Krusemyntehusene, Grundejerforeningen af 18.12.1918 Lean Milo

KBH K – Commerce & Culture Tanya Jørgensen

Nørre Kvarter Beboerforening Sally Mountfield

Trafikforeningen Webersgade Hans-Henrik T. Ohlsen

Bo Bedre Bedst Susan Brinck

Socialdemokratiet Lars Vedel Jørgensen

Det Radikale Venstre Steen Juhl Olesen

Socialistisk Folkeparti Jan Frederik Hansen

Venstre Jens Erik Frandsen

Enhedslisten Gunna Starck

Fraværende med afbud

Ulla Ekberg  og hendes suppleant
Jens Vexø. Han har ingen suppleant.
Lise Smørum. Hun har ingen suppleant.

Fraværende uden afbud

Hannibal C. Holt
Michael Thorup
Peter Stakemann.

Fraværende i mødet

Gunna Starck forlod mødet kl. 18.55 under behandlingen af dagsordenens punkt 3.
Sally Mountfield og Marietta Bonnet forlod mødet kl. 21.43-21.49 under behandlingen af
dagsordenens punkt 16, nr. 5, pga. inhabilitet.
Tanya Jørgensen forlod mødet kl. 22.07 efter behandlingen af dagsordenens punkt 20.
Kjeld A. Larsen og Marietta Bonnet forlod mødet kl. 22.07 under behandlingen af
tillægsdagsordenens punkt T1 pga. inhabilitet.

 

Næste møde

Næste møde i Indre By Lokaludvalg holdes den 14. januar 2021 kl. 18.30-22.00 på Teams.
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